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»V nasprotju 
s pričakovanji«

Prebiram poroiila Tanjuga
0 našem gospodarjenju v mi
nulem mesecu in v sedmih 
niesecih letošnjega leta, o iz
vozu in o uvozu, denarnem 
°btoku in o prizadevanjih, da
01 si gospodarske organizacije 
^ugotovile dovolj sredstev za 
^Plačilo osebnih dohodkov.
, V vseh teh poročilih je ne- 
.ajkrat zapisano: »V nasprot
ju s pričakovanji...«

Pred dnevi je Tanjug na 
Primer sporočil, da se je obtok 
denarja v juniju povečal za 
$15 milijonov novih dinarjev 

da je 30. junija dosegel 13 
ntilijard 415 milijonov; menijo 
Pa, da se je v juliju povečal 
se za nadaljnjih 400 milijonov 
dinarjev.

*Samo v prvih sedmih me
scih letos se je celotni obtok 
denarja — v primerjavi s sta
njem ob koncu prejšnjega leta 
7T Povečal za milijardo 890 mi- 
ll°nov dinarjev.

Tanjug potlej pravi:
»V Narodni banki Jugosla

vije zatrjujejo, da se bo obtok 
enarja od avgusta do konca 
eta povečal še za 500 milijo

nov dinarjev. Tako bo, proti 
,sem pričakovanjem, za več 
'°t^ milijardi dinarjev prese
di vsoto, ki je bila predvide- 
,a n družbenem načrtu za le- 
tošnje leto.«

Istega dne je ista agencija 
Poročila, da je zagrebškim 

_ ankam komaj uspelo zagotoviti
jam gospodarskim organizaci- 

glavnega mesta Hrvaškedo ■iuv?li sredstev za izplačilo ju- 
jskih osebnih dohodkov: 

to faradi najnovejših omeji- 
Val’ k® jih ie nedavno izglaso- 
sfn? Zvezna skupščina, je na- 
izJ.0 vprašanje, kako bo s tem 
har^0m' ^er ie uve~
ieri~nje omejitev prelo-
S(5 0 od 25. julija na 5. avgust, 
člnh Gospodarske organizacije 
ste ’ e z? julij še toliko sred- 
pau\ so zahtevale, s tem 
zar bil dramatični položaj 
pre]l Pomanjkanja denarja le 
da ?2en- Bančniki opozarjajo, 
Pav'1*0, nnjnovejši ukrepi o 
Zer?Caniu stopnje obvezne re
dne S Za 2 r'f" in P0Prečne 
i)ir}~ne rezerve plačilne lik- 
nem0sti za 3 % tv ob sploš- 
ie Pomanjkanju denarja — 
ve£prikodnji mesec le vzrok 
skihZa' nelikvidnost gospodar- 

organizacij, kar se bo

^©nutki osvežitve
^atorog

^0,,net

zlasti kazalo pri izplačilu 
osebnih dohodkov)«

Tudi te težave, ki niso zna
čilne samo za zagrebške go
spodarske organizacije, so na
stale »v nasprotju s pričako
vanji«.

Dan kasneje je Tanjug po
ročal:

»Natanko pred mesecem je 
direktor Zveznega zavoda za 
statistiko Ibrahim Latijič iz
javil, da je junijski uvoz, ki 
je dosegel vrednost 3 milijar
de 320 milijonov dinarjev, naj
večji mesečni uvoz, kar ga je 
kdaj zabeležila Jugoslavija. 
Toda v nasprotju z vsemi pri
čakovanji smo prejšnji mesec 
presegli junijski rekord kar za 
16 %. Julija smo namreč uvo
zili za 3 milijarde 800 milijo
nov dinarjev blaga, ali za po
lovico več kot v juliju 1969. 
Tudi julijski izvoz se je pove
čal, toda le za 1% v primer
javi z junijem in je dosegel 
milijardo 800 milijonov dinar
jev. Na tiskovni konferenci v 
zveznem zavodu za statistiko 
so povedali, da smo v sedmih 
mesecih letošnjega leta izvo
zili za kakih 12 milijard di- 
■narjev blaga, se pravi za 20 % 
več kot lani, uvozili pa za do
brih 19 milijard dinarjev bla
ga oziroma za 24 % več kot v 
prvih sedmih mesecih lanske
ga leta. Zunanjetrgovinski 
primanjkljaj (več kot 7 mili
jard dinarjev) je letos za 30 % 
večji kot v istem obdobju 
lani.« r

V minulih mesecih smo 
prebrali v naših dnevnikih več 
takih in podobnih poročil: de
nimo o investicijah, ki so »pre
segle vsa pričakovanja« in o 
cenah, ki so »pobegnile« in jih 
»lovimo za rep«, kot je dejal 
nekdo med poslanci na zad
njem zasedanju zvezne skup
ščine.

Na tem zasedanju — po
slanci naj bi ocenili dozdajš
nje uspehe in neuspehe refor
me in odprli možnosti za ne
moteno uveljavljanje reform
skih prizadevanj v bodoče, je 
podpredsednik ZIS tovariš Mi- 
Ijanič vztrajal pri oceni, da je 
položaj zelo resen in težaven, 
ker cene skokovito naraščajo, 
primanjkljaj v zunanjetrgovin
ski bilanci se veča itd., zvezni 
izvršni svet pa želi z ukrepi, ki 
jih je predlagal, ublažiti te ne
zaželene težnje.

In spet se je zgodilo, kot 
že neštetokrat doslej, da so se 
odkrito pomenili o težavah, ki 
zavirajo reformo, ko pa so 
spregovorili o ukrepih za uve
ljavljanje reforme, so se za
dovoljili le s polovičnimi re
šitvami.

Rečeno je bilo:
»Ni razlogov za dramatizi

ranje pa tudi ne za samoza
dovoljstvo.«

Sindikati se s takšno oceno 
ne strinjamo. Pred nedavnim 
je sekretar Sveta zveze sindi
katov Jugoslavije Marjan Ro
žič dejal:

»Uresničevanje reformne po
litike gospodarjenja spremlja
jo kolebanja in odstopanja

(Nadaljevanje na 4. strani)
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PO STOPINJAH PRIPOROČILA SINDIKATOV O ZASLUŽKU NAJMANJ 800 DINARJEV 
ZA NORMALNO DELO V REDNEM DELOVNEM ČASU ____________

Če je zaslužek boljši, 
ljudje drugače poprimejo

V škofjeloški tovarni šešir le še redki posamezniki zaslužijo manj kot 800 
dinarjev O Ključ uspeha: modernizacija in boljša organizacija, zato pa viš

ja produktivnost in večji zaslužek

Tovarna klobukov ŠEŠIR 
iz Škofje Loke je bila in 
ostaja pri vrhu proizvajal
cev svoje stroke v naši dr
žavi. Skrb za kvaliteto in 
širok izbor izdelkov, ki ni
koli ne zaostajajo za vsako
kratno modo, ampak jo po 
navadi napovedujejo, sta 
265-članskemu kolektivu te 
delovne organizacije omo
gočila, da po treh mesecih 
dela v njihovi tovarni prav 
vsak delavec, tudi začetnik, 
lahko zasluži vsaj 800 dinar
jev, če se le potrudi. Glede 
na to, da sodi ŠEŠIR v ve
liko družino tekstilne indu
strije, za katero najmanjši 
zaslužek 800 din za normal
no delo v rednem delovnem 
času pomeni veliko in še 
precej odmaknjeno željo, je 
uspeh škofjeloškega kolek
tiva še toliko večji. Kako pa 
so ga dosegli?
Odgovor na to vprašanje sta 

nam posredovala predsednik 
osnovne organizacije sindikata 
Milan Flander in direktor to
varne SEŠIR Valter Galof. Iz 
njunega pripovedovanja povze
mamo naslednje:

Se predlani je tovarna SESIR 
dosegla letno poprečje osebnega 
dohodka 820 dinarjev mesečno. 
Za tedanji čas in za podjetje 
tekstilne stroke to sicer ni bilo 
malo- Vendar bi bilo možno pre
cej več, če bi poskrbeli za so-' 
dobnim razmeram bolj primer
no organizacijo dela in poslova
nja.

Prizadevanja za reorganizaci
jo podjetja so podprle tako po
litične organizacije, kakor tudi

samoupravni organi in vodstvo 
podjetja. Reorganizacija se je v 
prvi fazi omejila na korenito 
spremembo organizacije dela v 
vseh proizvodnih oddelkih, ozi
roma v prehodu na obračunava
nje proizvodnje po tako imeno
vani metodi direktnih stroškov 
Slednje pa jim je omogočilo, da 
niso le povsem »razčistili« fi
nančnega poslovanja podjetja, 
marveč da lahko — razen dru
gega — obračunavajo tudi funk
cionalno amortizacijo. Na račun 
tako zbranih sredstev pa zdaj že 
izvajajo modernizacijo podjetja. 
Posledica obojega ' (novega nači
na organizacije dela in pro
izvodnje oziroma modernizacije 
in s tem novih strojev) pa je 
bistveno večja produktivnost.

Prav na račun povečane pro
duktivnosti so v letu dni lah
ko dvignili poprečne osebne do
hodke od že omenjenih 820 di
narjev na 1070 dinarjev. Takšno 
je tudi poprečje prvih šestih 
mesecev letošnjega leta. Pri tem 
pa je treba omeniti dvoje. Prvič 
gre za to, da se zavoljo višjih 
osebnih dohodkov in kljub vsem 
podražitvam materialov ni »po
drla« razmerje delitve dohodka 
med sklade in osebne dohodke. 
Za sklade v zadnjih petih letih 
na primer redno namenijo 15 % 
ostanka dohodka. Gre pa tudi za 
to, da je čas od februarja do 
konca avgusta za tovarno ŠEŠIR 
izrazito »mrtev« in v tem času 
delajo pretežno na zalogo, zato

(Nadaljevanje na 2. strani)ž2

PODOBE
NAŠEGA

ČASA

Vroče
teme

— Si bral?
— Kaj pa?
— Da je Ribičič lani ob dne

vu pomorstva pozabil povedati, 
da ima Hrvaška največ obale, 
ampak je posredno omenil le 
druga dva jugoslovanska na
roda ...

— Misliš, da je mislil tudi 
Slovenijo?

— Mislim, da je mislil!
— Joj, kaj bo pa zdaj?
— Mislim, da ne bo hude

ga, saj se navsezadnje lahko 
reče, da je to že vsakemu 
osemletkarju znano in da zato 
tega ni treba pripovedovati na 
svečanih sprejemih, ki se jih 
udeležujejo sami izobraženi 
ljudje.

(Nadaljevanje na 8. strani)
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SLAVJE NA JESENICAH
Minulo soboto so bile Jese

nice praznično odete. Dvajset let 
je minilo, odkar je Franc Le- 
skošek-Luka predal tovarno de
lavcem, da bi jo upravljali. Po 
dvajsetih letih so se nekdanji 
člani delavskih svetov in člani 
zdajšnjega zbrali na svečani seji 
delavskega sveta železarne. Na 
seji so podelili tudi odlikovanja 
predsednika republike tovariša 
Tita najbolj zaslužnim delavcem 
v železarni. Med jeseniške žele- 
zarje pa je spet prišel Franc 
Leskošek-Luka (na sliki spodaj 
levi, poleg njega pa sta še Vin
ko Hafner, podpredsednik izvrš
nega sveta in mag. dipl. ing. 
Peter Kunc, direktor tovarne. 
Po svfečani seji delavskega sve
ta so si vsi ogledali tudi nove 
obrate aglomeracije (na sliki 
levo), ki bo te dni začela obrato
vati. Daljši zapis s tega prazno
vanja objavljamo na zadnji stra
ni današnje številke.

Dober dan, 
‘Čedo!

STRAN 6

Delavci, 
delovne 

skupnosti 
in kultura
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7 dni v sindikatiH

RAZGOVOR S TEODORJEM JELENOM, 
PREDSEDNIKOM VELENJSKIH SINDIKATOV

ZA REALEN 
PROGRAM 
RAZVOJA

1 I« il ,HlilF!iililil'iilf'iil«8«affiSSia

Zasnove srednjeročnega programa razvoja ve
lenjske občine ne bi smele sloneti na spiskih 
želja, ampak na realnih možnostih delovnih or

ganizacij

Pred kratkim se je tudi v 
'velenjski občini začela razpra
va o zasnovah srednjeročnega 
programa razvoja njihove ob
čine. V začetni fazi teh raz
prav so na'jprej povedali svoje 
nušljenje občinska skupščina 
ih vse politične organizacije. 
V najkrajšem času pa naj bi 
sledila še razprava po delovnih 
organizacijah, ki naj bi pred
vidoma. bila . zaključena do 
iipnc.a letošnjega oktobra.
' .Sindikati, v tej razpravi ne 

Stojijo ob strani. Kakšna so 
njihova, stališča in pristop k 
obravnavi, kaj predlagajo? Be
sedo. prepuščamo, predsedniku 
ObSS Velenje Teodorju Jelenu.

»lil lahko pojasnili osnovne

Ijili na pričakovanih realnih mož
nostih razvoja, še zlasti pa na 
predvidenih integracijskih gibanjih, 
ki so nedvomno utemeljena. Glede 
vsega tega pa so bili sestavljavci 
osnutka razvojnega programa bo
disi preveč optimistični, kakor sem 
že omenil, ali pa so tudi očitno 
pozabljali na realno stanje. Naj 
omenim le primer: v prihodnjem 
obdobju bi se osebni dohodek vse
kakor in vse bolj moral uveljav
ljati kot funkcija uspešnosti go
spodarjenja sleherne delovne or
ganizacije. Ce naj bi bilo tako, pa 
ni realno predvidevati ali, napo
vedovati, kakšno poprečno višino 
osebnih dohodkov naj bi leta 1975 
dosegli v naši občini in po kolek
tivih. Naše delovne organizacije so 
namreč, v primerjavi z lastnim ce
lotnim dohodkom, ki ga ustvar
jajo, preveč zainveštlrane, ifjlhbv 
lastni kapital pa je minimalen.«;

»V teni, kar ste povedali, 
se nedvomno že izraža del sta-

značilnosti zasnov perspektiv
nega razvoja občine, kakor ste 

~j!h' razumeli v velenjskih sin- 
r^tHkaiih?«

tfMorda bo malce preostro po- 
Tedana, toda ne morem se izogniti 
vtisu, da zasnove perspektivnega 
programa razvoja naše občine bolj 
temeljijo na Spiskih želja kot pa na 
dejanskih možnostih, ki jih imamo 
v .občini. Upal bi si tudi trditi, da 
so bili sestavljavci. gradiva preve
liki optimisti. Nikogar v sindika
tih, nobenega občana ne bi motilo, 
če bi se število zaposlenih v petih 
letih resnično podvojilo, oziroma 
bi celo bilo nekaj večje. Toda: to 
pomeni, da bi v petih letih morali 
zgraditi vsaj 2000 stanovanj, da o 
novih šolah, otroško varstvenih 
ustanovah, razširitvi in okrepitvi 
omrežja zdravstvenih ustanov itd. 
sploh ne govorim. Tega pa v za
dostni meri in ob sicer potrebnih 
investicijah v razširitev in moder
nizacijo naših delovnih organizacij 
enostavno ne bi zmogli.«

»Naj to pomeni, da odkla
njate zasnovo srednjeročnega 

1 programa razvoja občine kot 
nekaj neizvedljivega?«

»To nikakor ne! Strinjamo se s 
sestavljavci zasnov tega programa 
v tem, da nakazana izhodišča v 
osnovnih črtah sicer začrtujejo 
srednjeročno strategijo našega so- 
cialno-ekonomskega razvoja. Zato 
jih tudi podpiramo. Vendar pa so
dimo, da bi uresničevanje zamiš
ljene srednjeročne politike moralo 
temeljiti na zavesti in spoznanjih 
prOizvajalcev-samoupravljavcev, na 
delovanju ekonomskih zakonitosti, 
samoupravnih programskih odlo
čitvah, družbenih dogovorih in 
drugih ukrepih. Idejno-politična 
pretenzija koncepta izhodišč bi to
rej že v osnovi, razen drugega, 
morala temeljiti na zavesti in spo
znanju ljudi in samoupravnih or
ganizmov ter: na gospodarski in 
poslovni realnosti. Ker so z druge 
strai>i- doslej le tri naj več je de
lovne organizacije doslej ž§ izde
lale svoje programe dolgoročnega 
razvoja; drugod pa jih šele pri
pravljajo, na vse to velja opozoriti 
še posebej. V velenjskih sindikatih 
namreč želimo, da bi razvojni pro
grami vseh delovnih organizacij 
z ene strani odražali trenutno real
no sj^nje, na drugi strani pa teme-

lišč velenjskih sindikatov glede 
zasnov programa razvoja ob- 
Čihe v obdobju od. 1971 do 1975. 
leta. Na kaj pa bi še "želeli 
opozoriti ih zakaj?«

»TO, o Čemer sem govoril, po
meni del stališč občinskega sindi
kalnega sveta. Rad bi poudaril, da |§ 
nas v dosedanji razpravi niso to
liko pritegovali Številčni in drugi 
podatki, ampak predvsem to, kako 
se skozi zasnove programa dolgo
ročnega razvoja naše občine izraža 
skrb za izboljšanje osebnega in 
družbenega standarda. Sodimo, da 
te zadeve še niso konkretizirane 
niti toliko, kot bi bilo potrebno že 
v samem začetku razprave. Zato 
so se sindikati tudi »spotaknili« ob 
stvari in vprašanja, o katerih sem 
Že govoril.

Občinski sindikalni svet Velenje 
je prav zaradi tega prevzel nase 
obveznost, da bo o zasnovah tega 
programa, še posebej pa o proble
matiki osebnega in družbenega 
standarda, organiziral kar najširšo 
razpravo tudi po delovnih kolek
tivih. Zaradi racionalnosti razprav
ljanja bomo to akcijo uskladili z 
drugimi družbeno-političnimi orga
nizacijami v občini. V teh raz
pravah pa želimo doseči dvoje: 
realno oceno trenutnega stanja in 
perspektivnih možnosti in, drugič, 
konkretizacijo vsega tistega, kar 
je za občane želo pomembno, ven
dar trenutno ni še niti približno 
konkretno. S tem mislim tudi na 
celotni splet vprašanj v zvezi s 
prihodnjim osebnim in družbenim 
standardom naših delavcev in vseh 
občanov.« -mG
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Ce je zaslužek boljši
LJUDJE DRUGAČE POPRIMEJO

(Nadaljevanje s 1. strani)
pa v drugih mesecih zaslužki 
precej poskočijo. Zato je mogoče 
predvidevati, da bodo tudi v le
tošnjem poprečju dosegli vsaj 
za 150 do 200 dinarjev višje 
mesečne zaslužke, kot sp jih 
imeli v prvem polletju. Na to 
bo, med drugim, vplivalo tudi 
nadaljevanje modernizacije in 
rekonstrukcije, s čimer se 
ukvarjajo zdaj.

»Sicer pa bi rad poudaril, da 
ljudje dosti bolje delajo, če so 
bolje plačani,« je poudaril di
rektor. Sešira Valter GaloE. >Po 
mojem je prav to glavni vzrok, 
da naša tovarna lahko obratuje 
normalno in da iz leja v le.to 
povečuje obseg proizvodnje vsaj 
za 10 Za to pa je seveda tudi 
bilo potrebno usfVariti pogoje, 
kakor ste že lahko slišali.

O drugih'podrobnostih v zvezi 
z višino osebnih dohodkov pa je 
predsednik osnovne organizacije 
sindikata Milan Flander pove
dal še naslednje:

»Ko je nekdo pri nas zapo
slen vsaj tri mesece in začne 
delati po normi, lahko zasluži 
najmanj 800 dinarjev, če le ho
če. V marcu je pri nas manj kot 
800 dih zaslužilo le,12 ljudi, ju
nija pa samo trije, vsi pa so bili 
začetniki. Sicer pa pri nas iz
med vseh zaposlenih nekaj več 
kot 100 ljudi ali slaba polovica 
kolektiva - zasluži - med 800 in 
1000 dinarji na mesec. Glede na 
to, da se moderniziramo in da 
na račun - dobro preštudiranega 
proizvodnega ' programa soraz
merno' lahko prodajamo naše iz
delke, so tudi finančni rezultati 
ugodnejši. To pa pomeni, da 
smemo računati, da bo ob kon
cu leta precej manj ljudi, ki bo
do zaslužili manj kot 1000 di
narjev. Ce pa bo tudi takrat kak 
začetnik zaslužil manj kot 800 
dinarjev, mislim, da zaradi tega 
ne bo nič narobe!«

KAJ PRAVIJO DELAVCI?
Kakor ob vseh naših razgovo

rih o priporočilu slovenskih sin
dikatov glede najmanjšega za
služka 800 din za normalno delo 
v rednem delovnem času, smo v 
zvezi s - tem povprašali za mne
nje nekaj članov delovne skup
nosti SESIR Škofja Loka. Hkra
ti smo jih zaprosili, naj povedo 
tudi svoja mišljenja glede tega, 
kje vse se po njihovi sodbi še 
skrivajo možnosti za nadaljnje 
izboljšanje zaslužkov v njihovi 
tovarni. Povedali so naslednje:

PEPCA POKORN, PK delav
ka; zaposlena pri rnnogovaljč- 
nem' stroju, zasluži kakih 1060 
dinarjev; z možem, ki je zapo
slen, skrbita za 3 otroke, ki se 
še šolajo: »Prav je, da se sindi
kat .zavzema za delavce, toda — 
pri današnji draginji je 800 din 
vseeno nizek zaslužek! Pri nas 
je veliko bolje, odkar imamo no
ve stroje," čeprav smo se zaradi 
tega morali navaditi drugače 
delati. To ni bilo ravno lahko!

Še dosti laže in bolje pa bo za 
nas vse, ko bodo modernizirani 
še preostali oddelki!«

STANKA TRPIN, NK delav
ka, njena skrb je obrezovanje 
podlog; samska; zasluži kakih 
750 dinarjev: »Prav nič ni .na
robe*, če sindikat zahteva, da bi 
vsakdo zaslužil vsaj 800 dinar
jev. Jaz sem še samska in se ni
mam kaj pritoževati. Kako pa 
naj bi s tem denarjem preživ
ljala družino, če bi jo že imela?! 
Posebej Še, ko živim v industrij
skem kraju, kjer je vse veliko 
dražje kot na podeželju. Sicer 
pa ne bi vedela povedati, kaj 
naj bi v tovarni še storili, da 
nam bi bilo bolje. Edino, kar bi 
morda pomagalo, bi bili novi 
stroji; veliko več strojev- Potem 
bi tudi naredili lahko več!«

ANDREJ FRANKO, mojster v 
dogotovljalnici; mesečni doho

dek približno 1600 dinarjev; z 
ženo, ki je zaposlena, skrbita za 
2 otroka: »Po mojem lahko edi
nole v sindikat verjamemo, da 
se bo potegnil za delavce. Zato 
sem hvaležen, da je to vprašanje 
postavil na dnevni red. Ne vi
dim pa prave možnosti, da bi 
prav v vsakem podjetju tudi 
uspeli v tem, da bi vsakomur 
nudili vsaj 800 din mesečnega 
zaslužka. Tudi se mi tak zaslu
žek zdi nizek za tiste, ki morajo 
vzdrževati družine, oziroma za 
tiste, ki nimajo nobenih postran
skih dohodkov. Če bo ta sindi
kalna zahteva sprožila razmiš
ljanja v vseh podjetjih, kaj naj 
bi storili, da mnogi njihovi de
lavci ne bi naravnost ,po pasje* 
živeli, v tekstilni industriji pa 
tako tudi je, bodo delavci bolj 
zaupali v sindikat. No, v našem 
podjetju pa glede zvišanja Oseb

nih dohodkov vidim dve možno
sti. Prva je v tem, da že imamo 
precej novih strojev in da jih 
bomo še precej dobili. Na teh 
strojih lahko naredimo več pa 
tudi kvaliteta je boljša. Boljši 
klobuk pa lahko draže prodaš 
in od tega vsi nekaj imamo! 
Druga možnost pa je, žal, le 
teoretična. Preveliko režijo ima
mo, če naravnost povem. Am
pak: morda se le vsak tretji ali 
četrti režijski delavec ukvarja 
z opravili, ko so neposredno 
podjetju koristna, preostali pa 
.služijo* birokraciji. Hočem reči: 
ukvarjajo se z zbiranjem, ureja
njem in analiziranjem podat
kov, kar nam nalagajo raz
lični predpisi. Moramo to delati, 
čeprav podjetje od tega nima 
nobene koristi,.-«

MILAN GOVEKAR

PRVA SEJA MEDOBČINSKEGA ODBORA SINDIKATA GRADBENIH DELAVCEV 
V NOVI GORICI

Kako uresničujejo 
dogovore ?

Gradbena podjetja ne spoštujejo družbenega dogovora o zaposlovanju in še 
vedno na nepravilen način snubijo gradbene delavce za delo v inozemstvu

Minuli petek je bila v Novi 
Gorici prva seja medobčinskega 
odbora sindikata gradbenih de
lavcev z območja občinskih sin
dikalnih svetov Ajdovščine, 
Idrije, Nove Gorice in Tolmina. 
Po poročilu predsednika odbora 
Željka Humarja so člani raz
pravljali o bodočih nalogah tega 
sindikata, o pravilih medobčin
skega odbora in drugih alkal
nih temah. Lojze Capuder^^ed- 
sednik republiškega odb<#a sin
dikata gradbenih delavcev Slo
venije, ki se je udeležil prve 
seje odbora, je s svojo tehtno 
razpravo veliko prispeval, saj je 
nakazal vrsto nalog, ki se jih bo 
moral medobčinski odbor lotiti 
v najkrajšem času.

Kar zadeva uresničevanje 
podpisanih družbenih dogovorov 
— za zdaj le v gradbeni opera- 
tivi — so člani odbora ugotav
ljali, da delovne organizacije 
zlasti dogovor o vrednotenju de
la dobro uresničujejo, medtem 
ko bo možno uresničevanje do
govora o delitvi dohodka po
drobneje oceniti šele na osnovi 
zaključnih računov za letošnje 
leto. Kot je opozoril predsed
nik republiškega odbora tov, Ca
puder, pa bo. že prihodnji mesec 
potrebno zelo podrobno analizi
rati tudi uresničevanje dogovora

glede minimalnih standardov v 
gradbenih delavskih naseljih. 
Čeprav smo se sprva bali, da 
zlasti podjetja iz drugih repu
blik, ki gradijo avtomobilsko 
cesto od Vrhnike do Postojne, 
teh dogovorov ne bodo upošte
vala,« je poudaril Lojze Capu
der. »smo zdaj spoznali, da je 
prav obratno. Podjetja iz Make
donije in Srbije, ki sodelujejo 
pri gradnji cest, so mnogo bolj 
poskrbela za delovne razmere 
in življenje v delavskih nase
ljih, kot pa so to storila sloven
ska podjetja, ki tudi sodelujejo 
v tej gradnji. Seveda pa neiz
polnjevanja dogovora šele po 
kratkem času njegove^veljave ne 
smemo jemati kot tragično. Do
govorili smo se namreč, da mo
rajo gradbena podjetja urediti 
minimalni standard v delavskih 
naseljih v naslednjih petih le
tih.«

V razpravi smo lahko slišali 
tudi to, da mnoga podjetja ne 
spoštujejo dogovora o zaposlo
vanju. Res je, da je ta dogovor 
omejil pretirano fluktuacijo 
gradbenih delavcev, ni je pa Še 
preprečil. Gradbena podjetja 
v Sloveniji se še vedno poslu
žujejo nepravilnih- poti za pri
dobivanje delavcev, zlasti za de
lo na gradbiščih v tujini. Zelo 
pereče je tudi izpolnjevanje do

govora o izobraževanju — zlasti 
zato, ker povsod primanjkuje 
kvalificiranih in visokokvalifici
ranih gradbenih delavcev. V Ju
goslaviji bi tako trenutno potre
bovali od 25.000 do 30.000 kva
lificiranih zidarjev, mizarjev, te
sarjev, železokrivcev itd. Poleg 
tega bi samo v Zvezni re
publiki Nemčiji, kjer imajo na
ša podjetja gradbišča, zaposlili 
najmanj 20.000 kvalificiranih in 
visokokvaiificiranih gradbenih 
delavcev.

Člani medobčinskega odbora 
v Novi Gorici so glede na to, 
da delujeta v občini dve veliki 
podjetji industrije gradbenega 
materiala — cementarna v An
hovem in opekarna v Volčji 
Dragi — predlagali, da bi po
dobne dogovore sklenili tudi za 
delavce, zaposlene v teh pod
jetjih. Ko pa so govorili o na
daljnjih nalogah medobčinskega 
odbora, so ugotavljali, da bo 
ena osnovnih nalog pomoč grad
benim delovnim organizacijam 
pri njihovem združevanju, pri 
poslovno tehničnem sodelovanju 
in drugem. Znano je namreč, da 
je gradbeništvo v Sloveniji in 
tudi v tem delu Primorske zelo 
razdrobljeno, kar nedvomno po
vzroča višje proizvodne stroške 
in manjšo konkurenčno snosob- 
nost. M. 2f.

• e----- ■ ......  . . . . . . . . . . . .
GLASILA DELOVNIH ORGANIZACIJ SLOVENIJE oblike glasil in tiskarske tehnike glasil. Analiza glasil je zajela

-  *»— ———................... ■■ i- ......... kakih 250.000 stavkov, ki so jih analitiki kategorizirali po vsebini,
času, p>o avtorjevem odnosu do vsebine Vsakega stavka, po skupi
ni, na katero se ib vsebina stavka nanašala. Delo je bilo skupinsko 
in analitiki so tfri spornih odločitvah primerjali že analizirane pri
merke glasil ta: izenačevali kriterije.

Pred tednom smo s številčnimi podatki predstavili razšir
jenost glasil delovnih organizacij v Sloveniji, ki odkrivajo, da je 
te vrste tisk dostopen skorajda polovici v družbenem sektorju 

. .zaposlenih delavcev, da je delež profesionalno zaposlenih ured
nikov nizek, da so tudi njihovi osebni dohodki nizki in da se 

. z izobrazbeno struktiiro kadrov, ki urejajo gladila delovnih orga
nizacij, ne moremo ravno hvaliti.

V današnjem nadaljevanju odgovarjamo na vprašanje, ki 
ge samo po sebi vsiljuje: kaj je vodilo odbor RS ZSS za tisk in 
informacije v delovnih organizacijah, da se je odločil naročiti 
pri DU »Tomo Brejc« reprezentativno raziskavo vsebine glasil 
delovnih organizacij Slovenije.

OBVEŠČENOST BRALCEV JE ODVISNA OD VRSTE 
INFORMACIJ, NJIHOVE KVALITETE IN ČASOVNE 

USTREZNOSTI
' Glasila delovnih organizacij so pomembno informacijsko sred

stvo, o tem ni nobenega dvoma, če si le prikličemo v spomin 
podatke iz prvega sestavka. Podatki več raziskav kažejo, da so: 

• informacije nujen pogoj sleherne aktivnosti in da omogočajo 
dejavnost — tudi samoupravljavsko, vendar same po sebi dejav
nosti še ne omogočajo. Bolje obveščen posameznik ali bolje ob
veščena. skupina pa ima vedno prednost pred manj obveščenimi 
posamezniki ali skupinami. Obveščenost je zlasti pomembna pri od
ločanju:

^ informacije o delu posameznikov ali skupin ter organov so 
sredstvo družbene oziroma kolektivne kontrole nad delom posa
meznikov, skupin in organov. Pod pojmom kontrole se razume v 
tem smislu presojanje skladnosti akcij s postavljenim programom 
in kot sredstvo vplivanja na kvaliteto dela, ki ga opravljajo po
samezniki, skupine in organi.

Vrsta informacij, njihova kvaliteta ter časovna ustreznost in
formacij so trije bistveni elementi, od katerih je najbolj odvisna 
obveščenost zaposlenih.

Osnovni cilj delovanja odbora RS ZSS za tisk in informiranje 
v delovnih organizacijah je vplivati in dosegati izboljšanje obve
ščanja in obveščenosti zaposlenih o dogajanju v njihovih delovnih

organizacijah in o delovanju sindikatov. Raziskava »Vsebina glasil 
delovnih organizacij Slovenije« je bila naročena z naslednjimi 
nameni:

• ugotoviti vsebinsko strukturo glasil, se pravi, porazdelitev
objavljenih prispevkov po vnaprej določenih vsebinskih katego
rijah; v .

9 ugotoviti časovno opredeljenost vsebine glasil, se pravi, koli
ko pišejo glasila o-posameznih vsebinskih kategorijah, o minulih 
problemih, pojavih in dogodkih, koliko o sedanjih in koliko o 
predvidenih, torej prihodnjih;

• ugotoviti; kakšen je odnos avtorjev objavljenih prispevkov 
do podane vsebine, ali zavzemajo avtorji v posameznih vsebin
skih kategorijah nevtralno, opredeljeno ali programsko stališče;

® ugotoviti, na katere skupine v delovnih organizacijah se na
naša vsebina glasil;

• ugotoviti, kdo piše v glasila — ali le uredniki in vodilni de
lavci ter strokovnjaki ali tudi nevodilni delavci — in na osnovi 
tega sklepati, koliko so glasila sredstva za samoupravljavsko ko
municiranje med zaposlenimi, koliko so v resnici tribune delov
nih kolektivov;

6 ugotoviti delež slikovnega in likovnega gradiva v celotni 
vsebini; ’ ,

• dati pregled vrste, obsega in naklade glasil delovnih organi
zacij v Sloveniji ter ugotoviti strukturo, pravni in materialni po
ložaj urednikov in uredništev delovnih organizacij, ki izdajajo 
glasila;

• analizirati odvisnost med navedenimi možnostmi in zasnovati 
metodologijo za spremljanje tiska v delovnih organizacijah. To 
bi omogočilo razviti najbolj ustrezen vsebinski koncept glasila.

ZA ENOTO ANALIZE SMO IZBRALI STAVEK
Najtežje vprašanje raziskave je bilo ustrezno definirati enoto, 

ki bi bila razmeroma enostavna za količinsko primerjanje in za 
primerjanje glede na raznolikost glasil. Izbrali smo stavek, večje 
enote, kot sta na primer item ali odstavek, pa smo zavrnili, ker ne 
zadovoljujeta zahtevam raziskave. Stavek je enostaven za analizo, 
kvantitativno nedvoumen in hkrati primerljiv glede na različne

RAZISKAVE DAJE REPREZENTATIVNE PODATKE 
ZA SLOVENJJO

Načrt raziskovalnega vzorca zagotavlja reprezentativnost zbra
nih podatkov za 161 glasil v Sloveniji ter hkrati zagotavlja uporab
nost podatkov za analizo v raziskavi zajetih glasil. Kot osnovni 
znak smo upoštevali pogostost izhajanja in vsa glasila razvrstili V 
tri kategorije: v I. kategorijo glasila, ki izhajajo tedensko ali štiri
najstdnevno (10 glasil), v II. kategorijo glasila, ki izhajajo mesečno 
(72 glasil) in v III. kategorijo glasila, ki izhajajo dvomesečno ali 
trimesečno, vendar najmanj štirikrat v letu (78 glasil). Za analizo 
smo vzeli naslednje odstotke glasil po kategorijah (enota prv® 
stopnje): 100 % enot I. kategorije, 30 % enot II. kategorije in 30 7« 
enot III. kategorije. Tako smo skupno analizirali 450 izvodov glasil 
s poprečno 555 stavki. Podatki omogočajo tudi ocenjevanje posa
meznih, v raziskavi zajetih glasil.

UGOTOVITVE RAZISKAVE POMENIJO prfVO STOPNJO 
ANALIZIRANJA GLASIL DELOVNIH ORGANIZACIJ

Rezultati raziskave »Vsebina glasil delovnih organizacij Slove
nije« temeljijo na merjenju v glasilu ugotovljene vsebine — o čeen 
glasila pišejo, kako je vsebina predstavljena, kdo so avtorji objav
ljenih prispevkov in kakšen odnos se kaže v njihovih prispevkih 
do bralcev. To pa je samo en sklop pomembnih in zanimivih'ugoto
vitev, ki opredeljujejo vrednost glasila delovne organizacije. Nic 
manj pomembno — če ne celo -najbolj pomembno — pa je, kako 
razumejo, spremljajo in sodijo svoja glasila bralci — člani delov
nih organizacij. Njim je namreč ta tisk namenjen — in le z okvir
nimi opredelitvam^ lahko zunanji opazovalci in ocenjevalci nare
kujejo, o čem, kako. kdaj in zakaj je v glasilih treba pisati.

Zato si odbor RS ZSS za tisk in informiranje prizadeva P® 
temeljiti uporabi že zbranih ugotovitev obravnavane raziskave v 
praksi uresničiti tudi zahtevo, naj v drugi stopnji analiziranja ei3~ 
sil delovnih organizacij Slovenije spregovorijo o niih bralci s3"111

DUŠAN REBOLJ
9 PRIHODNJIČ:

»V GLASILIH JE PREMALO EKONOMSKIH IN
PRIMERJALNIH INFORMACIJ«
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7 dni v sindikatih'

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

da je ta odstotek v preostalih treh 
pomurskih občinah še večji. Sindi
kati v Pomurju smatrajo, da ure
janje osebnih dohodkov ne sme 
biti enkratna akcija, temveč da 
Je potrebno na tem področju stal
no delati, zlasti pa spremljati gi
banje življenjskih stroškov in 
sproti opozarjati na razlike med 
življenjskimi stroški in osebnimi 
dohodki.

V sklop problematike osebnih 
dohodkov sodi tudi rekreacija in 
stanovanjska problematika. Ugoto
vitve kažejo, da zelo malo delav
cev iz Pomurja letuje izven doma
čega kraja. Sindikati se zato za
vzemajo za organizirano odhajanje 
delavcev na letovanje in da bi na
črtno zagotavljali pogoje za leto
vanje tudi za delavce, ki prejemajo 
nižje osebne dohodke. Glede sta
novanjske problematike pa so 
sklenili, da se bodo sindikati ak
tivno vključili v urejanje stano
vanjske politike, predvsem kar za
deva urejanje najemnin, ki jih 
delavci z nižjimi osebnimi dohodki 
težko plačujejo, in nadaljnjo sta
novanjsko gradnjo.

A. H.

• MURSKA SOBOTA
Na nedavni seji Medobčinskega 

sveta ZSS za Pomurje so razprav
ljali o uresničevanju »Političnih 
ciljev in nalog slovenskih sindika
tov«. Tokrat je stekla razprava o 
programu dela sindikatov Pomurja, 
v katerem odsevajo prizadevanja 
o uresničevanju nalog,, ki izhajajo 
iz tega dokumenta.

Največ pozornosti so posvetili 
problematiki urejanja osebnih do
hodkov, upoštevajoč osebni in 
družbeni standard zaposlenih. 
Ugotavljali so, da naloga —• za
gotoviti povsod in vsakomur kot 
najnižji osebni dohodek 800 din 
mesečno ■— v Pomurju ne bo lah
ka, saj na področju občine Mur
ska Sobota še vedno prejema več 
kot 17 % zaposlenih delavcev manj 
ko« 800 din osebnih dohodkov in

_ pohištvo 
izi oprezna, 
za vaš dom.

lesziizra.
centrala ljubljana titova 51

Priprave na II. kongres samoupravljavcev Jugoslavije

V tej rubriki objavljamo zanimive primere iz naše samoupravne prakse, povzete iz več kot sto prispevkov, ki jih delovni 
kolektivi Jugoslavije pripravljajo za II. kongres samoupravljavcev in ki so nedvomno najprepričljivejši dokaz globine in

širine samoupravljanja, ki smo ju že dosegli

Nekaj bo treba spremeniti
Obljuba dela dolg — v zadnji številki našega tednika pa smo obljubili, da bomo tokrat spre

govorili o tem, kaj mislijo delavci iz industrije ravnega stekla v Pančevem o nestabilnosti gospodar
skega sistema in o njenih posledicah za daljnosežnejše poslovno usmerjanje delovnih organizacij. 
Toda predno bomo izpolnili to obljubo, naj spomnimo na to, da steklarji iz Pančeva opozarjajo na 
probleme zlasti s štirih področij gospodarskega sistema, ki po njihovem prepričanju neposredno 
vplivajo na samoupravno odločanje o akumulaciji in razširjeni reprodukciji. O problematiki ure
janja cen za gotove izdelke smo že govorili, prav tako tudi o odnosih med podjetji in družbeno 
skupnostjo pri delitvi ustvarjenih rezultatov dela. Tokrat pa, kot že rečeno: kaj v Pančevu sodijo 
o nestabilnosti gospodarskega sistema in o njenih posledicah za daljnosežnejše usmerjanje delov
nih organizacij.
V pančevski steklarni ocenjujejo 

stabilnost ali bolje nestabilnost go
spodarskega sistema z dveh zornih 
kotov: s stališča politike restrikcije 
fc* področju razširjene reprodukcije 
ib s stališča deviznega režima.

Gospodarska reforma je pomenila 
Začetek restrikcij — v investicijski 
Politiki. O tem reformnem ukrepu 

takole razmišljajo v pančevski 
kvarni stekla:

»Restriktivna investicijska politika 
Je dvakrat prizadela našo delovno 
organizacijo. Najprej kot investitorja 
ih hkrati tudi kot proizvajalca blaga 
*a investicijsko porabo. Vendar pa 
Je razlika med proizvajalci, ki jih je 
zadela restrikcija in ki lahko svojo 
Proizvodnjo preusmerijo v kaj dru- 
&ega, in tistimi, ki takšne rešitve 
blmajo. V našem podjetju nismo 
l*heli druge izbire, kot da povečamo 
Izvoz. Toda izvoz na zahodna trži
la pomeni novo težavo: na teh trži- 
Ščih mora biti prodajna cena nižja 
*a seštevek vseh zaščitnih dajatev* 
^ pa znašajo celo 35 °h od cene in 
tazumljivo je, da ob siceršnji zasta- 
reIosti tehnoloških postopkov ni mo- 
6°če misliti na prodajo stekla na 
zahodnih tržiščih, ne da bi to nega- 
*jvno vplivalo na višino dohodka.

at0 smo pač izvažali toliko, kolikor 
8mo te izgube lahko pokrili iz 
Ustvarjenega dohodka. Tako torej 

u<h ta izhod iz prek noči vsiljenih 
*2mer investicijske restrikcije ni 

^ogel daleč pripeljati...«

Ko v pančevski steklarni pravijo, 
So jim bile razmere vsiljene prek 

mislijo na splošno veljavno 
^gotovitev, da je bila proizvodnja 

vhega stekla ves čas pred reformo 
^ficitarna. Se v letu 1960 je šlo 

°zi revizijski postopek kar deset
tet°SramOV Za gradnJ° novih kapaci- 

za proizvodnjo ravnega stekla, 
teh desetih elaboratov pa so bili 

^sničeni trije: Lipik, Zaječar in 
^moška steklarna. Skupne na- 

k® so tedaj znašale približno 20 
^hjard starih dinarjev.

r ^adevo v pančevski industriji 
eSa stekla takole komentirajo:

»Naša tovarna bi za 1,2 milijarde 
starih dinarjev — ob izkoriščanju 
vseh spremljevalnih objektov — 
zgradila kapacitete, ki bi v celoti za
dostile potrebam domačega trga vse 
do današnjih dni. Namesto ekonom
ske računice pa so tedaj zmagali 
krajevni apetiti. In ko se je konjunk
tura polegla, ko je prišlo do restrik
cije v investicijski porabi, se je iz
kazalo, da je bilo samo z likvidacijo 
steklarne v Novem mestu izgubljenih 
7 milijard starih dinarjev družbenih 
sredstev.«

s® VELENJE l
S Zasebniki zaposlujejo na pod- S 
> ročju občine Velenje kakih 150 de- ž 
S lavcev, ki pa vse doslej sindikalno s 
S niso bili organizirani. Zato je začel > 
/Občinski sindikalni svet Velenje z? 
J akcijo za ustanovitev osnovne or- c 
S ganizacije sindikata delavcev, za- S 

poštenih pri zasebnih delodajalcih. > 
Te dni bo občinski sindikalni svet ? 

S razposlal vsem zaposlenim pri za-s 
S sebnikih posebno pismo, v kate- S 
?rem jih bo seznanil s prizadevanji? 
? za ustanovitev te nove sindikalne ? 
S organizacije. Ce bo vsaj 15 de- S 
? lavcev izrazilo pripravljenost, bodo ? 
} organizacijo tudi ustanovili. Ob- ? 
Sčinski sindikalni svet Velenje tudi c 
S pripravlja predlog družbenega do- S 
? govora o najnižjih osebnih dohod- ? 
c kih zaposlenih pri zasebnikih. Pri- ? 
S zadevajo si namreč, da bi bili oseb- s 
? ni dohodki delavcev, zaposlenih pri S 
? zasebnikih, kolikor toliko uskla- ? 
c jeni z dohodki delavcev v družbe- Z 
S nem sektorju. (vi) S

Kar pa zadeva devizni režim, ve
lja prva pripomba steklarjev iz Pan
čeva zdajšnjemu načinu pospeševa
nja izvoza. Celotna steklarska indu
strija je velik Izvoznik na zahodna 
tržišča kljub temu, da je po svoji 
tehnični opremljenosti pod evropsko 
ravnijo. Izvoz je tudi smiseln, saj 
uporablja steklarska industrija v ce
loti domače surovine, ki jih zavoljo 
nizke cene in vpliva transportnih 
stroškov sicer ni možno izvažati. 
Zdajšnja H */» Izvozna premija pa 8e 
zdaleč ne pokrije razlike v ceni na 
zahodnoevropskem tržišču, kjer zna

ša seštevek zaščitnih dajatev, kot 
že rečeno, kar 35 "h od cene.

»Tudi retencijska kvota v vredno
sti ,7 */« Je več kot simbolična: ne sti
mulira Izvoza, ne zadostuje za na
kup rezervnih delov, pri uvozu opre
me — prepotrebne za modernizacijo 
steklarske proizvodnje in za njen 
uspešen prodor na tuja tržišča — pa 
praktično nima nobenega vpliva. Ta
ko v sedanjih razmerah proizvajalcu 
res ni možno dokazati, da gre pre
ostalih 93 'It ustvarjenih deviz od 
prodaje stekla na pravo mesto in za 
reševanje največjih potreb jugoslo
vanskega gospodarstva.«

Lahko bi torej rekli, da proizva
jalci stekla v Pančevem terjajo ne
koliko liberalnejši režim pri zago
tavljanju in porabi deviznih sred
stev, predvsem pa večjo besedo pri 
odločanju o ustvarjenih devizah. 
Vendar to ni edina pripomba. Ste
klarji iz Pančeva namreč ugotav
ljajo:

»Zastavlja se vprašanje, koga 
sploh ščitijo visoke carinske dajatve, 
ki pri nakupu opreme dosegajo celo 
32*/«, pri tem pa nihče v državi te 
opreme sploh ne proizvaja. Dokler 
bo tako, bo tudi naša steklarska in
dustrija v podrejenem položaju gle
de na inozemske partnerje. Povedati 
pa velja tudi to, da nam zahodno
evropski proizvajalci niso priprav
ljeni prodajati najnovejših tipov vi
soko produktivnih strojev, temveč 
samo tiste, ki jih bodo v najkrajšem 
času zamenjali s še bolj produktiv
nimi.

Vse to nas, kajpak, ne hrabri, ko 
zremo v prihodnost, če seveda naši 
pooblaščeni dejavniki družbene od
govornosti v bližnji prihodnosti ne 
bodo zagotovili potrebnih olajšav pri 
uvozu nujno potrebne steklarske 
opreme, ki Je pri nas nihče ne pro
izvaja.«

Tako torej steklarji iz Pančeva 
predlagajo drugemu kongresu samo
upravljavcev Jugoslavije, naj bi 
sprejel naslednji ugotovitvi:

• Nestabilnost gospodarskega si
stema Je največji problem za delov

ne kolektive, ki se odločajo o pro
gramu proizvodnje in zagotavljanju 
potrebnih sredstev. Danes ne vedo, 
ali bodo jutri še imeli na voljo tisto, 
s čimer zdaj razpolagajo. Gospodar
stvo danes tudi ne ve, s kakšnimi 
dolžnostmi do družbene skupnosti 
mora v prihodnje računati, ne ve, 
kakšni bodo pogoji poslovanja, ki jih 
opredeljujejo devizni režim, gospo
darstvo nima zanesljivih elementov 
niti za to, da bi ugotovilo perspek
tivne potrebe trga.

• Devizni režim Je v minulem 
obdobju pomenil resno oviro za mo
dernizacijo steklarske proizvodnje. 
Zato predlagamo, da bi ta problem 
rešili tako, da bi steklarski indu
striji povečali retencijsko kvoto iz 
uvoza, da bi ukinili ali bistveno 
zmanjšali carino na uvoz opreme za 
steklarsko industrijo, ki je pri nas 
ne proizvajamo, da bi slednjič uki
nili tudi obvezno soglasje sekre
tariata za zunanjo trgovino, če vred
nost uvoznih strojev preseže cenzus 
500.000 dinarjev in če delovna orga
nizacija razpolaga s potrebnimi de
viznimi sredstvi. Vsi ti ukrepi bi pri
pomogli k hitrejši modernizaciji 
steklarske proizvodnje.

Kaj pa v Pančevu mislijo o pro
blemih likvidnosti gospodarstva in 
kaj predlagajo kongresu samouprav
ljavcev Jugoslavije, bo tema našega 
naslednjega zapisa.

S. B.

TOVARNA OBUTVE 
MARIBOR

izdeluje žensko modno 
obutev in se priporoča 
s svojimi prodajalnami

\ v Mariboru, Žalcu, 
Rijeki, Beogradu, 
Kikindi, Sisku

Pravim posvetovalnica DE
* VpRASANJE:
. Zaposlena sem od 29. 9. 1969. leta v tovarni »Eta« Cerkno, 

sicer v proizvodnji. Ker bom 7. novembra 1970. leta dopol- 
let, mi po enajstih mesecih neprekinjenega dela gre 

cji1 letni dopust, povečan za 7 delovnih dni. Delovna organiza- 
, pa, mi noče odobriti v letošnjem letu dopustr. povečanega 

Za dni, ker bom že v letošnjem letu izpolnila 18 let. Prosim vas 
14 izjasnilo, ali sem v mojem primeru upravičena le do 

kovnih dni dopusta ali do 21 delovnih Ani dopusta.
R. S., CERKNO

ODGOVOR:
ttior ° doložilu čl. 68 temeljnega. zakona o delovnih razmerjih 
let h del°vna skupnost zagotoviti delavcu, ki je mlajši od 18 
hi ’0pust Po vseh osnovah in merilih, po katerih se določa let-
—delavcem, povečan za 7 delovnih dni. Ali gre de- 
ttščen •I>OVe®an letni dopust za 7 dni, je odvisno od datuma ko-
'avcu

lega letnega dopusta in bi tako delavec, mlajši od 18
npravičen do dopusta, če ga koristi pred dopolnitvijo 18. 

ne bi mu pa šel tak dopust, če je že izpolnil 18 let O

nastopu dopusta vas mora’delovna organizacija obvestiti 30 dni 
pred koriščenjem dopusta ter boste imeli pravico do podaljša
nega letnega dopusta, če ga boste koristili pred mesecem novem
brom letošnjega leta. Vsekakor pa delovna organizacija ne sme 
razporejati delavcev, ki v koledarskem letu dopolnijo 18 let, na 
koriščenje dopusta tako, da bi ga namenoma prikrajšali za to 
pravico, ker bi to predstavljalo izigravanje pravic delavca.

A. POLJANŠEK

KAKO SMO ORGANIZIRANI?

Delitev dela
Načela organiziranosti in delovanja sindikalno 
organizacije v delovnih organizacijah z disloci

ranimi obrati
Organizacija političnega dela v sindikalni organizaciji mora ▼ načelu 

temeljiti na podobnih osnovah kot organizacija dela v podjetju: na 
zacionalnosti, funkcionalnosti, delitvi dela med različnimi organi in 
organizacijskimi ravnimi sindikalne organizacije. To načelo je še zlasti 
pomembno za sindikalno organizacijo z razčlenjeno organizacijsko 
strukturo.

Ugotovili smo, da je organizacijska struktura samoupravljanja v de
lovnih - organizacijah z dislociranimi obrati mnogo bolj razčlenjena na 
ravni podjetij kot pa v posameznih organizacijskih enotah. Enaka ugoto
vitev glede razčlenjenosti organizacijske strukture velja za sindikalno 
organizacijo: na ravni podjetja je bolj razčlenjena kot pa v organizacijah 
sindikata dislociranih obratov. Drugače povedano: delitev dela — naj žo 
bo za samoupravno ali sindikalno organizacijo — se uveljavlja pretežno 
le na ravni podjetja, izjemno pa tudi v organizacijskih enotah. V sin
dikalnih organizacijah so celo izjemno redki primeri, da Je dellter 
dela po posameznih področjih večja v osnovnih organizacijah sindikata 
(OSS) dislociranih obratov kot na ravni celotnega podjetja. To kaže na 
klasično organizacijsko strukturo sindikalne organizacije, za katero ne
kateri menijo, da več ne ustreza.

Predvidevati smemo, da obstoječa organizacija samoupravljanja In la 
nje izhajajoči družbeno-ekonomski odnosi ter vsebina in obseg samo
upravnih pravic delavcev opredeljuje družbeni položaj sindikalne orga
nizacije v delovni organizaciji.

Ne glede na trenutne razmere je smiselno, če ne celo nujno, prenesti 
težišče političnega dela v organizacije sindikata dislociranib obratov ozi
roma te organizacije toliko osamosvojiti, da sprejemajo svoj delovni 
program, da samostojno zavzemajo stališča do vseh, za delovno organi
zacijo pomembnih vprašanj, da razpolagajo Z delom članarine In drugo.

Takšna samostojnost DOS v organizacijskih enotah pa seveda ne 
zmanjšuje potrebe po koordinaciji dela oziroma to ne pomeni, da se 
OOS medsebojno ne bi povezovale po proizvodnem principu. Nasprotno* 
šele v taki delitvi dela se pojavi resnična potreba po usklajevanju dela 
med organizacijami sindikata v posameznih organizacijskih enotah. Vse 
dokler OOS v dislociranem obratu programsko, akcijsko in finančno ni 
samostojna, največkrat tudi ni česa usklajevati, saj je enotnost akcije 
in interesov zagotovljena prek centraliziranega načina političnega delo
vanja. Osamosvajanje OOS v organizacijskih enotah podjetja pa prav
zaprav ni nič drugega kot vertikalna delitev političnega dela v sindikalni 
organizaciji, v kateri so razmejene naloge (vsebina dela), ki so skupna 
celotni sindikalni organizaciji v podjetju, od nalog, ki so lastne pred
vsem OOS v posameznih organizacijskih enotah. Čeprav vertikalo* 
delitev dela v sindikalni organizaciji ne more biti nikdar dosledno Izve
dena, pa je kljub temu umestno razmišljati, katere naloge so skupna 
celotni sindikalni organizaciji in naj jih zato v svoj delovni program 
vključijo koordinativni organi vseh sindikalnih organizacij, katere pa so 
toliko specifične, da po vseh kriterijih (funkcionalnost, racionalnost Ipd.) 
sodijo izključno v pristojnost osnovnih organizacij sindikata v disloci
ranih obratih.

V tem kontekstu Je nujno upoštevati družbeno-ekonomski položaj 
delovne oziroma organizacijske enote, stopnjo samoupravne delitve 
dela in podobno. Ce je vsa ali večina ekonomske moči, s tem pa tudi 
družbene moči osredotočena na ravni celotnega podjetja, potem tudi 
v sindikalni organizaciji ni realno pričakovati drugačnih odnosov kot 
koncentriranje politične moči v organih sindikalne organizacije tut ravni 
celotnega podjetja. To pa ni cilj niti današnjega koncepta samouprav
ljanja niti političnega delovanja sindikalne organizacije.

Kot posledica programskega osamosvajanja OOS v organizacijskih 
enotah oziroma vertikalne delitve dela v sindikalnih organizacijah pod
jetij z dislociranimi obrati se pojavlja potreba po organih, ki bi usklaje
vali politično aktivnost teh organizacij. Funkcija koordinativnega organa 
je v nekaterih primerih usklajevalna, v nekaterih primerih pa Ima 
koordinativni organ tudi funkcijo odločanja.

Kadar je koordinativni organ Izključno v vlogi usklajevalca dela 
med posameznimi organizacijami sindikata znotraj podjetja. In tako 
funkcijo naj bi koordinativni organ tudi imel, ko se pojavlja bolj kot 
metoda političnega delovanja, njegov sestav nima prevladujočega po
mena (lahko ga sestavljajo tudi samo predsedniki OOS organizacijskih 
enot). Nekateri sindikalni delavci se celo ogrevajo za tak predstavniški 
sistem, češ da omogoča tesnejše povezovanje organizacijskih enot sindi
kata v celoto, da je lažje medsebojno komuniciranje in dogovarjanje 
o izvajanju delovnega programa in podobno. Vse to pa naj bi zagotav
ljalo učinkovitejšo organizacijo sindikata in s tem njegovo uspešnejša 
politično delovanje.

Kadar pa ima koordinativni organ tudi funkcijo odločanja — v pri
merih centraliziranega političnega dela, ki je največkrat le zunanji odras 
centraliziranih družbeno-ekonomskih odnosov — mora biti le-ta demo
kratično Izvoljeno telo, na primer konferenca sindikalne organizacije, U 
je Izvoljena glede na število članstva (delegatski sistem) ali pa po drugem 
ustreznem kriteriju. V takem primeru ne zadovoljuje koordinativni 
organ, sestavljen le iz predsednikov osnovnih organizacij sindikata* 
čeravno so seveda lahko tudi oni člani stalno ali vsakič posebej Izvo
ljenih delegacij osnovnih organizacij iz dislociranih obratov.

Funkcije koordinativnega organa — naj bt samo usklajeval aktivnost 
osnovnih organizacij — seveda ne gre pojmovati dobesedno In togo. 
Razumljivo Je, da bo v tistih zadevah, za katere Je po pravilih sindi
kalnih organizacij pristojen ali pa so jih OOS prenesle nanj, tudi odločal. 
Teh zadev pa ni veliko. Vsekakor pa koordinativni organ po obsegu 
nalog ne more biti enak Izvršnemu odboru OOS, dvignjen za eno orga
nizacijsko stopnjo više. Njegovo (vsebinsko) področje dela Jo ožja kot 
v osnovni organizaciji.

Pojavljata se še vprašanji: s katerimi organi sindikata Izven de
lovne organizacije naj se povezuje koordinativni organ in kako finan
cirati njegovo delo.

Teritorialnemu in proizvodnemu načelu povezovanja OOS v disloci
ranih obratih — torej povezovanju z občinskimi organi sindikatov, na 
območju katerih so obrati, in povezovanju OOS navznoter podjetja — 
naj bi bilo prilagojeno tudi povezovanje in sodelovanje koordinativnega 
organa sindikalnih organizacij. Koordinativni organ naj bi se navzven 
povezoval tako z organi sindikata in zveze sindikatov na področju občina* 
v kateri ima matično podjetje (sindikalna organizacija) svoj sedež, kakor 
tudi z občinskimi organi sindikatov, na področju katerih ima podjetja 
svoje obrate. Ni pa sprejemljivo, da bi se koordinativni organi sindikata 
v podjetjih s številnimi dislociranimi obrati (in sindikalnimi organiza
cijami), ki pokrivajo skoraj celotno območje Slovenije, vezali Izključno 
na republiške organe sindikata ali zveze sindikatov. Takšne težnje ta 
obstajale.

Značaj obravnavanega problema, ne pa vnaprejšnje togo določanj* 
načinov organizacijskega povezovanja, Je glavni kriterij, ■ katerimi or
gani sindikata izven podjetja se bo koordinativni organ povezoval In 
katere sile bo mobiliziral za razrešitev problema. Tak kriterij pa 
v primeru potrebe ne Izključuje možnosti sodelovanja koordinativnega 
organa s katerim koli organom sindikata ali zveze sindikatov v celotni 
organizacijski strukturi.

Koordinativne organe sindikalnih organizacij v podjetjih s disloci
ranimi obrati največkrat financirajo samoupravni organi, s tem da jim 
vsako leto odmerijo določena sredstva. Tak način financiranja je razum
ljiv: Se zlasti kadar gre za dodeljevanje namenskih sredstev sindikalni 
organizaciji (financiranje rekreativne dejavnosti ipd.)* saj je to ne
dvomno dejavnost, ki sodi v krog nalog delovne organizacije* sindikalna 
organizacija oziroma koordinativni organ pa se pojavlja le kot nosiiee 
ali organizator te aktivnosti. Kadar pa sredstva za osnovno politično 
dejavnost koordinativnega organa, to je za usklajevanje akcij OOS 
v dislociranih obratih in za realizacijo drugih nalog* Id so Jih OOS 
prenesle na ta organ, niso zagotovljena. Je potrebno poiskati druge 
vire financiranja, četudi v članarini OOS posameznih organizacijskih 
enot podjetja. Glede na to, da potrebe po sredstvih (proračun) koordina
tivnega organa praviloma niso nikoli tolikšne kot OOS v dislociranem 
obratu, bi financiranje dejavnosti skupnega organa vseh sindikalnih 
organizacij ne smelo zoževati ali ogrožati programske dejavnosti osnov« 
nlh organizacij. JOŽE SINTIČ
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Kako gospodarimo ' "~''..... •" ' ■. ' —

»V nasprotju 
s pričakovanji«

(Nadaljevanje s 1. strani) odpravo teh napak, 
be in uvoza nad dejanskimi Pred dnevi je Ekonomska • 
možnostmi gospodarstva itd., politika zapisala: o
nihče pa nam ne zna razložiti, »Uvedli smo trde odnose § 
tudi zato, ker nas nekateri z na področju sprejemanja vseh J 
.dramatizacijo' vrahjo na sta- odločitev, ki opredelujejo go- ^ 
ro, s .samozadovoljstvom' pa spodarsko dejavnost posamez- m 
staro zadržujejo. Naša načela in ne9a podjetja, vendar vsako / > 
predloge za konkretne rešitve Podjetje še naprej trmasto va- g 
opredeljujemo na osnovni res- rujemo pred posledicami, ki g 
ničnega položaja delavcev v pomenijo kazen za slabe odlo- t-> 
združenem delu. Na tej osnovi &tve, med katere sodijo tudi ^ 
smo v sindikatih opozorili na nezadostna prizadevanja, da z 
naslednje, često podcenjevane bi podjetja nenehno krepila | 
vzroke sedanje nedosledno- svojo proizvodno moč, večala o 
sti: nedosledno uresničevanje delovno storilnost in proizvod- 
osnovnih ciljev reforme, še m učinkovitost. To pomeni, • 
posebej zaostajanje v družbe- da smo pri izvajanju reforme o 
ni reformi; obseg in področje pozabili na mehanizem, ki bi g 
administrativnega delovanja spodbujal nepretrgan proces J 
zožujeta dejavnost in odgovor- selekcije in prestrukturiranja, p 
nost samoupravljanja in one- brez katerega ni avtonomnega m 
mogočata popolnejše delovanje in avtomatičnega izravnavanja > 
ekonomskih zakonitosti in tr- motenj, ki se bodo zdaj bolj in g 
žišča; ostanki starega v go- zdaj manj izrazito še dolgo § 
spodarskem sistemu stalno pojavljale. Dokler ne bodo tj 
ustvarjajo nestabilnost in in- imeli tega notranjega meha- 5 
flacijo ter ohranjajo apetite, nizma za uravnovešen je, do- g 
da porabimo več kot so naše Mer denar ne bo postal blago, g 
materialne možnosti.« bo družbeni vpliv na gospo- o

Svet zveze sindikatov Ju- barske tokove šibak. Ta nemoč * 
goslavije terja, naj postane bo ogrožala sistem, za katere- • 
želja po stabilizaciji našega ga smo se opredilili in ki je 
gospodarstva osnovna naloga kljub vsemu pokazal večjo ^ 
vseh družbenih dejavnikov. In življenjsko silo kot kakršna o 
dejstvo je tudi, da delavci, koli druga sodobna oblika so- w 
združeni v sindikat, stalno go- cialistične organizacije družbe > 
vorimo o tej želji in da naši in gospodarstva.« S
predstavniki v zveznem izvrš- Zapisal sem že, da sindi- g 
nem svetu in v zvezni skup- kalno vodstvo zahteva, naj ^ 
ščini že leta in leta govorijo, lope besede o uresničevanju h 
da moramo »odločno preiti na reforme, zapisane v resoluci- cu 
politiko dohodka« v vseh go- jd-K sklepih in stališčih raznih g 
spodarskih organizacijah in v plenumov in posvetovanj, po- J* 
vseh gospodarskih panogah, stanejo dejanja. Prav pa bi f 
vendar so vsi dosedanji posku- bilo, da bi v teh prizadeva- u 
si, da bi to dosegli, propadli njih sodelovali tudi vsi člani g 
že na začetku. Ze več let s sindikata, se pravi, da se z na- j 
prstom kažemo na pojave, kot pakami v našem sistemu ne bi ° 
na primer: dajanje kreditov, ki spoznavali šele takrat, ko ugo- 71 
so po obrestih ali rokih dva- tonimo, da kljub dobremu po- g,. 
krat in še večkrat ugodnejši slovanju in gospodarjenju ni- 3 
od kreditov v razvitih gospo- mamo dovolj denarja za izpla- g 
darstvih, rast investicij, ki žilo osebnih dohodkov. <
močno presegajo akumulacijo. In tako, »v nasprotju s z 
stalno povečanje skupne pora- pričakovanji«, capljamo na g 
zakaj pri vsem tem še nismo repu dogodkov, 
našli učinkovitih sredstev za JANEZ VOLJČ
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CLAI1DIJA
ALEKSANDRA Za vas Izdeluje
aii nova florioa BREST Cerknica

"V

Za svetovno prvenstvo v Lescah je 

ŽIVILSKI KOMBINAT « ŽITO« 

iz Ljubljane s svojo DE GORENJKO 
pripravil potrošnikom prijetno

V mlečni čokoladi ELAN s sliko pa

dalca na ovitku, lahko najdete vsto

pnico za eno izmed prireditev 

v LESCAH

Te dni je na bencinski čr
palki na Celovški cesti v Ljub
ljani ustavil nizozemski tu
rist z lepim belim mercede
som.

Zaradi obilice dela pa jo 
črpalkar stregel kar dvema av
tomobiloma hkrati. To je mož
no, saj se pištola, ko je avto
mobilski rezervoar poln, za
skoči in ustavi pretok benci
na.

Tokrat pa ni bilo tako: ben
cin je dobesedno bruhnil iz re
zervoarja. Najprej po lepem 
belem mercedesu, nato po 
tleh...

Ko je nizozemski turist to 
videl, je ves razjarjen planil 
oštevat črpalkarja.

Črpalkar pa hladnokrvno:
»Trenutek, prosim...«
Iz žepa je potegnil popolno

ma čisto krpo in...
Nizozemski turist sl je brž

čas mislil, no, ml bo vsaj avto 
počistil, toda fant je najprej 
očistil pištolo in jo pomolil šo
ferju pod nos:

Na pištoli je jasno pisalo:
»Made in Nederland«.
Se pač zgodi! M. Z,

PO PROTESTNI USTAVITVI DELA V STROJNEM OBRATU LJUBLJANSKEGA CESTNEGA PODJETJA

BO TOKRAT LE ZALEGLO?
Politični aktiv cestnega podjetja Ljubljana je naložil direktorju, da pripravi predlog za delavski svet/ 

s katerimi kadri bo izvedel sanacijski program za ureditev razmer v delovnem kolektivu
V Cestnem podjetju Ljublja

na je zaradi številnih nepravil
nosti, ki že dlje kalijo vzdušje 
v tem delavnem kolektivu, konč
no prekipelo. Delavci strojne
ga obrata so 23. junija letos pro
testno ustavili delo, da bi tu
di javnost seznanili z nepravil
nostmi. Pred tem pa niso za
legla nobena opozorila strokov
nim službam in vodstvu pod
jetja, da bi uredili nagrajevanje 
po delu, da bi izboljšali delov
ne razmere, kadrovski sestav, 
organizacijo dela.

Delavci v tem obratu so se 
vnovič spraševali: kdaj bo do
končno sprejet nov pravilnik o 
delitvi osebnih dohodkov, za ka
terega je bil prvotno določen 
rok za 15. maj, nato pa podalj
šan do 15. junija. Tedaj, ko so 
delavci prekinili delo, je bil 
pravilnik še vedno v pripravi. 
To je bil po njihovem rrtnenju 
neodgovoren odnos posameznih 
strokovnih služb in vodstva 
podjetja do oblikovanja tega 
pomembnega dokumenta, ki ga 
kolektiv tako težko pričakuje. 
Ker je bila pred dokončnim 
sprejemom potrebna še najmanj 
14-dnevna javna razprava, ko
lektiv Cestnega podjetja ni 
imel nobenega zagotovila, da bi 
novi pravilnik o nagrajevanju

začel veljati pred koncem av
gusta.

Drugi vzrok za nezadovolj
stvo je bilo nagrajevanje nad
urnega dela: Razen tega, da so 
letos osebni dohodki nižji od 
lanskih, članom kolektiva 
opravljene nadure izplačujejo 
po isti ceni kot za redni delovni 
čas. Glede na to, da so šoferji 
in drugi delavci strojnih obra
tov v zimskem času opravili 
mesečno tudi več kot 100 nad
ur, jih je takšen način izpla
čevanja močno prizadel.

Delavci strojnega obrata pa se 
pritožujejo tudi nad slabo orga
nizacijo dela, ki povzroča nera
cionalno porabo delovnega časa, 
slabo izkoriščenost strojev in 
prekomerno porabo reprodukcij
skega materiala. Posebno pa se 
pritožujejo zavoljo težkih delov
nih razmer.

In ker v podjetju ni zaleglo 
nobeno opozorilo, so delavci 
strojnega obrata v ljubljanskem 
cestnem podjetju poklicali na 
pomoč ljubljanski mestni odbor 
sindikata delavcev prometa in 
zvez in komisijo za družbeni 
nadzor pri občinski skupščini 
Ljubljana-Bežigrad.

Ljubljanski mestni odbor sin
dikata delavcev prometa in 
zvez je v zvezi s problematika

v Cestnem podjetju in na os
novi poročila komisije za druž
beni nadzor in posebne komi
sije delavskega sveta Cestne
ga podjetja izoblikoval stališča 
in jih posredoval političnemu 
aktivu podjetja, ki se je sestal 
minuli torek popoldne. Na tem 
sestanku se je zbralo mnogo 
več delavcev — bilo jih je blizu 
200 — kot pa šteje politični 
aktiv. Delavci so tokrat s pr
stom pokazali na krivce za ne
zdrave razmere v podjetju. Za
htevali so, da mora iz podjet
ja direktor inž. Dragan Vukši- 
novič, sekretar podjetja Franc 
Sotlar in referent za družbeni 
standard Franc Štok, ki je bil 
tudi predsednik sindikalne or
ganizacije v podjetju.

Vsi ti tovariši so po besedah 
delavcev in tudi ugotovitvah ko
misije za družbeni nadzor naj
bolj odgovorni, da podjetje še 
danes nima razvojnega načrta, 
da nima skoraj nobenih inter
nih samoupravnih aktov ali pa 
so zelo pomanjkljivi in celo ne-, 
zakoniti, da je kadrovska služba 
skrajno neurejena itd., itd. Zla
sti slaba kadrovska politika in 
slabe delovne razmere pa so 
pripomogle, da se je ljubljansko 
cestno podjetje znašlo na dnu 
lestvice cestnih podjetij v Slo

veniji in da je tako rekoč na 
robu rentabilnega poslovanja.

Na osnovi analize vzrokov za 
nezadovoljivo tehnično, tehnolo
ško in samoupravno organiza
cijo podjetja, ki smo jo slišali 
na sestanku političnega aktiva* 
je le-ta predlagal delavskemu 
svetu, da na seji, ki bo 6. sep* 
tembra, sklepa o zaupnici vo
dilnim delavcem. Razen tega so 
člani delovne skupnosti na se* 
Stanku političnega aktiva zahte
vali, da se spričo nezaupanja, 
ki ga uživata med zaposlenimi 
sekretar podjetja in vodja druž
benega standarda, razrešita vseh 
dosedanjih vodilnih funkcij i” 
izključita iz delovne skupnosti, 
medtem ko naj bi direktor ostal 
v podjetju, mora pa predložiti 
delavskemu svetu sanacijski 
program, ki ga je že predstavil 
na sestanku političnega aktiva, 
ter izdelati predlog za razre
šitev tistih sodelavcev, s kate
rimi ne bi mogel uresničiti za
stavljenih nalog. Upoštevajoč 
stopnjo odgovornosti direktorja 
podjetja za razmere v kolekti
vu kot tudi pri izvajanju za
htevanih sanacijskih ukrepov, j® 
politični aktiv terjal od delav
skega sveta, da razpravlja in 
sklepa tudi o zaupnici direktor
ju. M. 2.
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Delitev upravljavskega dela terja 
več kolektivnih izvršilnih organov

Resolucija zvezne skupščine o uresničevanju ustavnega amandmaja XV 
ugotavlja, da so bili »najpomembnejši uspehi v razvoju samoupravljanja 
doseženi v tistih sredinah, kjer sta bili zagotovljeni in uresničeni demokra
tična opredelitev in odločitev delovnih ljudi pri urejanju notranjih odnosov 
in organizacije samoupravljanja«. Seveda pa omenjeni pogoji niso bili 
zagotovljeni v vseh delovnih organizacijah. Zato je z resolucijo tudi ugotov
ljeno, da so bile »pri uresničevanju ustavnega amandmaja XV ponekod 
sprejete tudi rešitve, ki niso sprejemljive s stališča ustavnih določb o druž- 
beno-ekonomskem položaju in neodtujljivih samoupravnih pravicah delovnih 
ljudi. To se je pokazalo zlasti: ... v takem določanju trajanja mandata 
organom delovne organizacije, ki je onemogočal racionalno uveljavljanje 
načela zamenljivosti in udeležbo čim večjega števila delovnih ljudi v organih 
upravljanja; v oblikovanju kolegijskih izvršilnih organov brez volitev, na 
tak način, da so bile v njih po svoji funkciji osebe, ki so na vodilnih 
delovnih mestih, vodilni funkcionarji ali predstavniki družbeno-polltičnih 
organizacij oziroma v takšni obliki, da je bila izvolitev pogojena z določe
nimi strokovnimi kvalifikacijami in da je dobil direktor pravico izključnega 
mandatarja, torej pravico predlagati kandidate za člane kolegijskih izvršil
nih organov.«

Pretirana bi bila trditev, da vse navedene negativne pojave lahko 
zasledimo tudi pri oblikovanju osnutkov statutov delovnih organizacij na 
področju naše republike, kot tudi to, da se pri nas poleg navedenega niso 
pojavljale tudi druge negativne težnje. V naši republiki so se družbeno
politične organizacije, med njimi zlasti slovenski sindikati, ie takoj po 
uveljavitvi amandmaja opredelile za večjo delitev upravljavskega dela in to 
tako na področju kolektivnih, kot tudi individualnih izvršilnih nalog. Čeprav 
še ni na voljo zanesljivejših podatkov o uveljavljanju tega stališča v praksi, 
pa kljub temu lahko ocenimo, da Je omenjeno stališče zaradi strokovnih in 
temeljitih argumentov v naši samoupravni praksi naletelo na širok odmev.

Minula samoupravna praksa je ob čedalje širši vsebini samoupravljanja 
velikokrat dopuščala možnost uveljavljanja birokratskih in tehnokratskih 
Interesov in to velikokrat prav zaradi vrzeli v organizaciji upravljavskega 
dela v delovnih organizacijah. Širina samoupravne vsebine, ki bi jo naj 
razreševal delavski svet (kar je v veliki meri terjala zakonodaja in določila 
drugih podzakonskih predpisov), je v marsikateri delovni organizaciji

»uzakonila« prakso, da je številne pomembne odločitve sprejemal upravni 
odbor (marsikje celo strokovni kolegij), delavski svet pa je kasneje takšne 
odločitve potrjeval. Omenjene razmere so pogojevale, da delavski svet 
v teh delovnih organizacijah dejansko ni bil več najvišji organ upravljanja, 
pa tudi to, da je upravni odbor zaradi preobsežnosti resničnega (ne v statutu 
opredeljenega) delovnega področja pričel v svojem delu nesamoupravno 
ukrepati (sprejemati odločitve, ki niso v skladu z interesi delovnega ko
lektiva itd.).

Omenjeno stališče glede večje delitve upravljavskega dela pa je našlo 
potrditev v praksi tudi zato, ker je prav tam zraslo spoznanje, da je uprav
ljanje delo, skratka sestavina delovnih nalog vsakega udeleženca v delovnem 
procesu. Ob tem pa je razumljivo, da je tudi pri upravljavskem delu 
(tako kot pri poklicnem delu) nujno potrebno upoštevati nagnjenost oziroma 
interes delavcev za opravljanje posameznih sestavin tega dela (upravljav
skega dela). Univerzalni model organizacije upravljanja je dopuščaPv pred
volilnem procesu le oceno, da posameznik kaže izrazitejši interes za delo 
v organu upravljanja oziroma da takšnega interesa ne kaže. Večkrat pa 
smo že ugotovili, da je interes posameznega delavca za sodelovanje v organu 
upravljanja pogojen zlasti s tistim področjem, ki ga pozna. Večja delitev 
upravljavskega dela, opuščanje univerzalnega organa upravljanja (kot je to 
bil upravni odbor) in ustanavljanje več (z ožje vsebinsko opredeljenimi 
delovnimi področji) kolektivnih izvršilnih organov pa »omogoča, da bomo 
v prihodnje lahko vključevali delavce v upravljanje zlasti na tistem 
področju dela, za katero so že doslej kazali izrazit interes. Ob tem raz
mišljanju se vsiljuje zaključek, da torej kažejo najizrazitejši interes sodelo
vati v delu določenega organa tisti delavci, ki pokllcno-operatlvno oprav
ljajo naloge na tem področju, in da jim je zato treba omogočiti sodelovanje. 
Samoupravljanje Je vidik »oblasti«, toda ne oblast'v imenu delovnega 
kolektiva, temveč »oblast« Vseh, ki tvorijo tak delovni kolektiv (pri čemer 
»oblast« izgubi svoj pomen in smisel). Zato ob obravnavanem interesu za 
delo na določenem področju upravljanja pri izbiri kandidatov ni mogoče 
zanemariti tudi drugih, enako pomembnih kriterijev. Kljub temu pa lahko 
ugotovimo, da delitev kolektivnih izvršilnih pristojnosti med več organov 
oziroma večja specializacija teh organov predstavlja v organizacijskem, 
pa tudi vsebinskem pogledu most med-strokovno-pokllcnim in upravijav-
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skim delom v delovni organizaciji. To pa seveda ne pomeni, da bi naj v deld 
kolektivnega izvršilnega organa sodelovali le delavci z določeno šolsko 
izobrazbo, z določenimi poklici ali delavci na določenih delovnih mestih« 
temveč ljudje, ki so za opravljanje tega dela zainteresirani in ki imajo 
zaupnico celotnega delovnega kolektiva.

Obravnavano stališče je v praksi nekaterih manjših in srednje velikih 
delovnih organizacij naletelo tudi na pojave neracionalnega pretiravanja* 
Kolektivnih izvršilnih organov namreč ni mogoče enačiti s komisijam' 
delavskega sveta, zlasti ne tam, kjer je bilo v preteklosti teh pomožnih 
organov zelo veliko. Za vsak kolektivni izvršilni organ mora veljat' 
načelo zaokroženosti oziroma celovitosti določenega področja, ki naj v čim 
večji meri onemogoča prepletanje pristojnosti. Ob tem je najbolj primerno 
Izhajati iz Izhodiščne misli amandmaja, po kateri je vsaka organizacijsko 
delitev upravljavskega dela, ki prispeva in bogati samoupravne odnose, pri
merna. Preveliko število teh .organov v organizacijsko manj sestavljeni 
delovni organizaciji pa lahko povzroči številne negativne posledice. Name" 
vsake organizacije pa je zlasti v tem, da ob njej dosežemo večjo učinko
vitost dela.

Ustrezna delitev izvršilnih pristojnosti med več jzvršilnih organov (k"' 
lektivnih in individualnih) nujno pogojuje tudi nadaljnja prizadevanja pd 
Izpopolnjevanju normativnih splošnih aktov. Večja specializacija in delite'' 
samoupravne vsebine namreč terja, da številne doslej le splošno naveden« 
pristojnosti v statutih bolj konkretno opredelimo, da jasno določimo, kal 
je v pristojnosti določenega kolektivnega in kaj v pristojnosti določenega 
individualnega izvršilnega organa. Kot primer si oglejmo delitev kolektivni® 
izvršilnih pristojnosti v statutu Železarne Jesenice.

»Pristojnosti odbora za poslovno politiko so:
— obravnava predlog dolgoročne poslovne politike: dolgoročne pr°' 

izvodne programe, dolgoročne razvojne programe in dolgoročne poSiovB0 
dogovore. Svoja stališča posreduje delavskemu svetu železarne;

— sprejema poslovne odločitve v okviru letnega gospodarskega načrta 
na podlagi ugotovitev analize tržišča. Te odločitve so predvsem: krajša 
preusmeritev proizvodnje, dolgoročni poslovni dogovori z domačimi In tu
jimi kupci, kreditiranje kupcev, obravnavanje rabatov, določanje cen, pre' 
usmeritev prodaje na Interesna področja, dolgoročni poslovni dogovori 
z dobavitelji, začasno kooperacijsko sodelovanje;

— na podlagi programa in možnosti plasmaja na tržišču uvaja nove pf®' 
izvode in določa cene;

— prt sprejemanju odločitev konsultira ostale odbore, ki so pri odlo* 
čitvah zainteresirani;

— spremlja izpolnjevanje gospodarskega načrta, sprejema kratkoroČO® 
ukrepe, analizira periodične obračune In poroča delavskemu svetu železarn* 
o svojih stališčih.

Pristojnosti odbora za osnovna sredstva so:
— obravnava predlog letnega investicijskega programa, programa iTa0t‘ 

tizacije in programa investicijskega vzdrževanja. Predlaga delavskemu svetg 
železarne odobritev sredstev za investicije, stopnjo amortizacije in sre<>st 
za investicijsko vzdrževanje;

— spremlja izpolnjevanje posameznih programov In odobrava °u'
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Kako gospodarimo

ZAKAJ STA Sl PODALA ROKE LJUBLJANSKI MERCATOR IN PTUJSKA PANONIJA .. :fj|%■ j Jjlvfe!

iTiidi brez botrov gre
r Kako je prišlo do integracije? Na čigavo pobudo? Kakšne koristi si obeta ena in kakšne 
perspektive se odpirajo drugi strani? Za kakšno vrsto integracije gre?

Bralcem DE so odgovarjali tovarišica predsednica CDS Mercator Vera Aljančič, Mirko 
Rupelj, vodja pravnega sektorja v istem podjetju, sekretar in računovodja Mercatorjeve 
nove poslovne enote Panonije iz Ptuja — Franc Zadrovec in Viktor Valentin.

Integracija je bila v ptujski 
Panoniji že dolgo časa predmet 
živahnih razprav, tistih formal
nih, ki so se porajale na občini 
in na upravi podjetja, a tudi 
tistih, katerih nosilci so bile to
variške in prijateljske skupine. 
Toda, s kom se povezati? Ka
tero podjetje ima tak perspek
tivni program, ki bi ustrezal ci
ljem Panonije, kje so se samo
upravni odnosi že razvili do ti
ste stopnje, ki jo je dosegel de
lovni kolektiv tega podjetja, 
kje je organizacija dela taka, 
kot so je bili navajeni doslej?

Sprva so želeli poiskati part
nerja v ptujski občini, toda no
beno podjetje ni izpolnjevalo 
pogojev, ki jih je zastavljala 
Panonija.

2e dolgo je tudi tega, ko je 
začela Panonija navezovati po

slovne stike z Mercatorjem. Od
nosi med obema podjetjema so 
se utrjevali in preraščali nor
malne stike in sodelovanje. Po
goji za združitev so rasli iz no
tranjega razvoja obeh podjetij 
in odnosov med njima. Zato tudi 
zdajšnji integraciji niso botro
vali ne politični forumi ne vi
soko zveneči akti in deklaracije, 
ne zasluge nekaterih. To in dej
stvo, da je bil delovni kolektiv 
Panonije pred referendumom 
dodobra seznanjen s prednostmi 
in slabostmi, ki jih prinaša inte
gracija, se je obrestovalo. Od 
441 zaposlenih jih le 26 ni prišlo 
na volišče, dve glasovnici sta bili 
neveljavni, sedem pa jih je gla
sovalo proti. Večina pa si je 
bila edina: »No ja, pa zidajmo 
še mi!«

Pod okriljem velike trgovske

hiše je laže gospodariti, tvega
nja so manjša, obetajo se večji 
uspehi. Toda želi ne bosta le obe 
podjetji, zadovoljen bo tudi po
trošnik ...

Prostori, v katerih danes po
sluje Panonija, ne ustrezajo za
htevam sodobne trgovine, skla
diščne kapacitete so premajhne. 
V takih razmerah je težko pri
tegniti kupce. Toda sredi Ptuja 
bo kmalu začela rasti nova bla
govnica. Polnih 3800 kvadratnih 
metrov površine so ji namenili 
in če prištejemo še 5000 kva
dratnih metrov, ki jih bodo za
vzemala skladišča, potem res ni 
bojazni, da bo ptujski kupec od
šel praznih rok iz Mercatorjeve 
trgovine. Investirali bodo dve 
milijardi starih dinarjev, od te
ga bo dve tretjini prispeval Mer
cator.

Kdo mu j kreditira 
izvoz opreme?

> V zvezni skupščini se je še razvitim. Medtem ko je sklad veznimi posojili obremeniti ce- i
S vselej, ko je nanesla beseda na za manj razvite odraz solidar- lotnega gospodarstva. Sredstva >
< zvezni sklad za kreditiranje in nosti narodov, je sklad za izvoz sklada naj bi naraščala le s š
? zavarovanje nekaterih izvoz- opreme odraz poslovnega inte- samoupravnim dogovarjanjem <
5 nih poslov, razvnela živahna resa pomembnega dela gospo- zainteresiranega gospodarstva ?
s razprava. Čeprav je očitno, da darstva. Razen tega vse repu- od finalistov do kooperantov, S
< bi moral hkrati z odmiranjem blike in jugoslovanska javnost ki sodelujejo pri izvozu. Sklad s
> ekonomskih funkcij države niti nimajo vpogleda -v dose- bi torej moral postati 'resnično i
S sklad za kreditiranje izvoza danje poslovanje tega sklada, sklad pod upravo asociacij go- $
i opreme čimprej preiti v roke Zato bi morali, predno se od- spodarstva in bank, ne pa s
? gospodarstva, ni malo gospo- ločimo, kakšno usodo naj do- zveznih državnih organov. i
S darstvenikov in poslancev, ki živi sklad, točno prikazati do- Zveza naj bi zato čimprej >
S še vedno utemeljujejo njegovo sedanje poslovanje in vlogo pooblastila republike, da osnu- S
? potrebo na zvezni ravni. sklada, ovrednotiti tiste pano- jejo svoje sklade tudi na osno- i
> Kot je znano, je predsed- 9e> katerih izvozna spodbuda vi obveznega kreditiranja go- >
> stvo ZKJ jeseni lani na svoji temelji na sredstvih sklada spodarskih organizacij s pod- S
s 5. seji oblikovalo dokaj jasno glede na njihovo rentabilnost ročja republike. Zvezni zakon <
< stališče, naj s sredstvi tega in primernost tako velike eks- naj bi tudi zavezal republike č
? sklada združenega in zaintere- panzije, kakor tudi vedeti, ko- za obvezno sodelovanje, kadar >
S siranega gospodarstva upravlja Itko so k razvoju teh panog, ki gre za pogodbeno ali koopera- s
< gospodarstvo, Povezano s tem pomenijo v republikah močno cijsko sodelovanje delovnih or- <
> stališčem je naša republiška industrijsko dejavnost, prispe- ganizacij pri izvozu opreme. >
? skupščina zavzela odklonilno vale republike same. To je le nekaj predlogov, ?
s stališče o obstoju sklada po Razumljivo je, da gospo- kako povečati materialne pri- S
< letu 1970 oziroma stališče, naj darstvg samo zaradi nizke ma- stojnosti in vplivnost gospo- s
? bi ga postopno ukinili kot terialne osnove ne more kredi- darstva pri razvijanju našega c
S državni sklad. To stališče je tirati izvoza, zato je organizi- 'ekonomskega sistema in eko- >
< • predložila tudi zvezni skup- rano financiranje izvoza opre- nomske politike. S
? ščini. Upoštevati je namreč me za zdaj še nujno. Toda za Kakšno usodo bodo doživeli, <
> treba, da gre pri skladu za to naj bi namenili le sedanji pa bomo videli jeseni, ko bodo ?
s izvoz opreme za nekaj drugega obseg sredstev tega sklada, ne prišli pred zvezno skupščino. S
Z kot pri skladu za pomoč manj bi pa smeli z dodatnimi ob- V. B. š

TOKRAT PRVIČ — STATU
TARNA POGODBA

Centralni delavski svet Mer
catorja jo je načelno potrdil že 
pred referendumom. Te pogodbe 
ne more samovoljno spreminjati 
niti ena niti druga stran. Posa
mezne točke v pogodbi je možno 
črtati ali spremeniti le, če se 
s tem strinjata oba partnerja.

Zakaj statutarna pogodba? 
Predvsem dve stvari sta govo
rili v prid tej obliki integra
cije. Prvič: velika oddaljenost 
Ptuja od Ljubljane, in drugič: 
Panonija je že spletla trgovsko 
mrežo, ki pokriva skorajda ce
lotno gravitacijsko območje 
Ptuja.

Kakšen položaj določa po
godba Panoniji? Tudi v bodoče 
bo to trgovsko podjetje ohranilo 
naziv samostojne organizacije 
združenega dela, čeprav ne bo 
več pravna oseba. Kot poslovna 
enota Mercatorja bo imela svoje 
računovodstvo, svoj žiro račun, 
pogodba ji pušča proste roke pri 
najemanju kreditov — ne le za 
obratna sredstva in fond skupne 
porabe, temveč tudi za investi
cije! Imela bo svoj delavski 
svet, upravni odbor, direktorja 
in druge vodilne delavce. Po sta
tutu pa ji gredo tudi vse kom
petence glede lastnih proble
mov. V centralni delavski svet 
bo delovni kolektiv Panonije vo
lil pet članov, ki bodo soodločali 
o zadevah celotnega podjetja. Za 
lastno upravljanje bo Panonija 
obdržala 50 % sredstev, preosta
lih 50 % pa bo prispevala v 
centralni sklad, ki predstavlja 
materialno podlago za odločanje 
centralnega delavskega sveta. 
Količina sredstev v centralnem 
skladu pa se lahko povečuje s 
posojili, ki jih dajejo poslovne 
enote iz tistega dela lastnih 
sredstev, ki ostane enoti potem, 
ko je pokrila osebne dohodke in 
fond skupne porabe. Centralna 
sredstva so v trajni lasti pod
jetja kot celote, posojen denar 
pa se steka nazaj v poslovne 
enote. Panonija bo odločala o 
delitvi osebnih dohodkov in o 
delitvi dohodka, torej ne le o 
osebni porabi zaposlenih, tem
več tudi o njihovi splošni po
rabi.

VELIKI M POSTAJA VSE
VEČJI

Veliki M je simbol, ki privabi 
še tako izbirčnega kupca — ne 
zaradi svoje značilne živo oranž
ne barve, temveč zaradi velike 
izbire blaga, ki pozdravlja po
trošnika s polic Mercatorjevih 
trgovin. Veliki M je simbol, ki 
so ga namestili že na 427 trgo
vin, v katerih je zaposlenih bli
zu štiri tisoč ljudi. Letos bodo 
v teh trgovinah prodali za več 
kot milijardo novih dinarjev 
blaga!

VIKICA KOGEJ

V Modni hiši sl lahko 
izberete bogat asortiment 
damske poletne konfek
cije. Izbirali boste lahko 
med najrazličnejšimi mo
deli za šport, počitnicei 
službo ter modeli za sve* 
čanejše priložnosti. Po
leg tega sb na oddelku 
damske konfekcije v pro
daji ekskluzivni, visoko 
modni modeli v omeje
nem številu.

PRODAJNI SERVIS

modna hiša
LJUBLJANA - MARIBOR — OSIJEK

Polovico proizvodnje izvozijo
Slovenjegraška tovarna meril TRISO ima težave 
zlasti z oskrbo z lesom in tudi z nenehnimi po
dražitvami reprodukcijskih materialov nasploh

Gibanje proizvodnje v prvih 
šestih mesecih letos kaže, da bo 
blizu 500 zaposlenih iz Tovarne 
meril TRISO v Slovenjem Grad
cu doseglo planske naloge za to 
leto. Računajo namreč, da bodo 
proizvedli za najmanj 25 milijo
nov dinarjev Izdelkov, polovico 
vse proizvodnje pa bodo izvo
zili na tržišča s konvertibilno 
valuto.

Zadnje čase si v Tovarni me
ril TRISO v Slovenjem Gradcu 
prizadevajo, da bi zožili asorti
ment proizvodnje, hkrati pa po
večali proizvodnjo tistih izdel
kov, po katerih je na domačem 
in tujem tržišču največ povpra
ševanja. Letos bodo investirali 
v nakup nove strojne opreme 
najmanj 2 milijona dinarjev, s 
tem pa bodo povečali proizvod
ne zmogljivosti za petino. Sicer 
po so v tej slovenjgraški tovar
ni letos že osvojili proizvodnjo 
nekaj novih izdelkov, prav zdaj 
pa so v teku pogovori za tesnej
še poslovno-tehnično sodelova
nje z nekaterimi slovenskimi 
podjetji.

Tovarna meril TRISO iz, Slo- 
venjega Gradca bo letos izvo
zila, kot smo že zapisali, polovico 
celotne proizvodnje. Izvoz ga-' 
lanterije in šolskega pribora je 
usmerjen izključno na tržišča s 
konvertibilnimi valutami. Zad
nja leta je narasel predvsem iz
voz v Združene države Amerike. 
Izdelke slovenjgraške Tovarne

meril TRISO je mogoče kupiti 
na tržiščih Italije, Združenih 
držav Amerike, Avstrije, Zvez
ne republike Nemčije, Belgije in 
Nizozemske. Trenutno imajo v 
tej slovenjgraški tovarni toliko 
naročil — tudi za izvoz — da 
vseh niti ne morejo izpolniti.

Pri uveljavljanju na tujih 
tržiščih pa ima slovenjgraška 
Tovarna meril TRISO precejš
nje težave. Začnejo se že pri 
oskrbi s surovinami, posebej še 
z lesom. Zaradi pomanjkanja 
lesa so morali nekaj bukovine 
uvoziti celo iz sosednje Avstrije. 
S tem pa težav še ni konec. 
Nenehne dražitve osnovnih su
rovin in drugih reprodukcijskih 
materialov zvišujejo proizvodne 
stroške. In če hočejo še naprej 
obdržati tuja tržišča, na katerih 
so se uveljavili, zavoljo močne 
konkurence drugih proizvajalcev 
cen ne smejo zviševati. Tako 
porabijo dohodek, ki ga ustva
rijo z večjo produktivnostjo, s 
povečevanjem serij in z drugimi 
izboljšavami, za kritje višjih 
proizvodnih stroškov. Tako se 
povečini proizvodnja in produk
tivnost v tej slovenjgraški to
varni ne moreta odraziti tudi 
na osebnih dohodkih zaposlenih, 
saj je jugoslovansko tržišče ob
čutno premajhno, da bi lahko 
doma prodali vso proizvodnjo. 
Izvoz je torej ekonomska nuj
nost za ta skoraj 500-članski de
lovni kolektiv. (an)
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spremembe, ki nastanejo v toku investicije ali pri izvajanju programa 
amortizacije in investicijskega vzdrževanja. Odobrava dodatna sredstva 
delovnim enotam za utemeljene manjše investicije;

— obravnava in potrjuje poročilo kolavdacljske komisije po zaključku 
Investicije;

— obravnava in potrjuje poročilo o efektih poizkusnega obratovanja. 
Sprejema ukrepe in odobrava dodatna dela ter predlaga delavskemu svetu 
železarne odobritev dodatnih sredstev;

— sprejema politiko zavarovanja osnovnih sredstev;
— odobrava likvidacijo fizično, tehnično in ekonomsko zastarelih osnov

nih sredstev;
— odobrava prodajo osnovnih -sredstev v vrednosti od 50.000 do 500.000 din;
— odobrava in potrjuje plan velikih popravil in letnih remontov.
Pristojnosti odbora za plan in finance so:
— obravnava predlog letnega gospodarskega načrta in usklajuje predloge, 

hotenja in pripombe delovnih enot. Oblikuje stališča in jih z gospodarskim 
načrtom posreduje delavskemu svetu železarne;

— sprejema časovne, vrednostne in količinske rebalanse plana;
— spremlja izpolnjevanje operativnega plana: dekadno glede na ko

ličino, mesečno glede na asortiment, poprečno prodajno ceno in roke dobav;
— spremlja izpolnjevanje finančnega plana predvsem z mesečnim sprem

ljanjem: gibanja realizacije, gibanja zalog gotovih izdelkov, polizdelkov in 
surovin, dolžnikov in upnikov ter obresti in zamudne obresti;

— odobrava najemanje kratkoročnih kreditov;
— obravnava in potrjuje inventurne razlike. '
Pristojnosti odbora za dohodek in sistem nagrajevanja so:
— na osnovi predloga gospodarskega načrta obravnava letni plan do

hodka in ga s svojimi stališči posreduje delavskemu svetu železarne;
— mesečno spremlja gibanje stroškov proizvodnje in obračunsko maso 

osebnih dohodkov;
— potrjuje mesečne in kvartalne obračune osebnih dohodkov in jih 

usklajuje s finančnimi rezultati. Sprejema ukrepe za tekoči mesec In 
kvartal;

— obravnava in odloča o spremembah meril za oblikovanje mase oseb
nih dohodkov;

— obravnava in odloča o Instrumentih za realizacijo politike na področju 
nagrajevanja v tovarni;

— obravnava zaključni račun in predlaga delitev dohodka na osebne 
dohodke in sklade.

Pristojnosti odbora za kadre so:
— odobrava predlog kadrovske politike in ga svojimi stališči po

sreduje delavskemu svetu železarne:
— za delovna mesta obratovodij, vodij služb in oddelkov, Sefov delovnih 

enot in direktorjev ter drugih delavcev teh rangov programira kader in 
Odloča o dopolnilnem izobraževanju ter specializaciji potencialnega kadra:

— sprejema program In finančni plan izobraževanja v okviru namenskih 
Sredstev, ki Jih določi delavski svet železarne;

— dodeljuje štipendije in določa višino štipendije;
odloča o oblikah dopolnilnega izobraževanja; Izredni Študij, Študij na

ni. stopnji, seminarji, tečaji in podobno, v ta namen odobrava posamez
nim delavcem ugodnosti: študijski dopust, šolnino, stroške študija in po
dobno;

— odobrava specializacijo doma in v Inozemstvu;
— spremlja Izvajanje načel kadrovske politike, programa izobraževanja 

in porabe finančnih sredstev. Predlaga delavskemu svetu železarne do
polnitve in spremembe;

— za delovna mesta, za katera spremlja kader, odloča, ali je treba 
prosto delovno mesto objaviti ali razpisati. Izbira in odloča o Imenovanju 
tega kadra na delovna mesta obratovodij, vodij služb in oddelkov, šefov 
delovnih enot in delavcev teh rangov;

— v primerih, da izbrani kandidati za navedena delovna mesta niso 
člani železarne, sklepa tudi delovno razmerje;

— odloča o premestitvah delavcev iz ene v drugo delovno enoto za 
delovna mesta D-5, U-3, U-4, asistente in delavce njihovega ranga ob 
poprejšnjem soglasju komisije za kadre in medsebojne odnose v delovni 
enoti.

Pristojnosti odbora za varstvo pri delu in socialno zdravstveno varstvo so:
— potrjuje sanacijski program delovnih razmer z vrstnim redom nuj

nosti akcij;
— predlaga delavskemu svetu železarne odobritev potrebnih sredstev 

za Izvedbo sanacijskega programa;
— odloča o akcijah Iz sanacijskega programa v okviru odobrenih sredstev;
— potrjuje program zdravstvene preventive po predlogu strokovne službe, 

predlaga delavskemu svetu železarne odobritev potrebnih sredstev in v 
okviru odobrenih sredstev odloča o konkretnih akcijah;

— obravnava vse smrtne in težke nezgode ter sprejema ukrepe;
— obravnava kvartalne analize o gibanju nezgod in bolezenske od

sotnosti;
— obravnava poročila in zahteve inšpektorata dela ter sprejema ukrepe

in sankcije.
Pristojnosti odbora za Informacije in tovarniški tisk so:
— sprejema program in oblikuje politiko informativne dejavnosti in 

tovarniškega tiska;
— predlaga delavskemu svetu železarne odobritev sredstev za kritje 

stroškov programa — v okviru odobrenih sredstev odloča o konkretnih 
akcijah, predvsem pa o oblikah informiranja;

— občasno sprejema poročila o porabi sredstev za tovarniški tisk in 
Informacije ter analize o uspešnosti informiranja. Sprejema ukrepe in 
določa prikladnejše oblike informiranja;

— daje smernice za delo redakcijskega odbora za tovarniški tisk in 
informacije.

Pristojnosti odbora za splošne zadeve so:
— v okviru veljavne organizacijske sheme železarne sprejema In po

trjuje podrobno organizacijsko strukturo posameznih sektorjev, služb In 
delovnih enot; -

— potrjuje organizacijske predpise in sprejema poslovnike za delo služb 
in komisij;

— odloča o spremembah in dopolnitvah veljavne sistemizacije delovnih 
mest v železarni;

— odobrava službena potovanja v inozemstvo in obravnava poročila o 
službenih potovanjih;

— sklepa o včlanjenju železarne v različna združenja in strokovne 
organizacije ter društva. Obravnava poročila predstavnikov železarne v 
združenjih in strokovnih organizacijah, v katerih je železarna včlanjena;

— sklepa o imenovanju podpisnikov in zastopnikov železarne;
— sprejema pravilnik o čuvanju poslovne tajnosti;

> — obravnava in odobrava programe varovanja železarne, požarne var
nosti in reševanja;

— sklepa o drugih splošnih zadevah in rešuje vloge društev, organi
zacij in posameznikov, ki se nanašajo na splošne zadeve. V ta namen 
predlaga delavskemu svetu železarne odobritev namenskih sredstev ter 
z odobrenimi sredstvi razpolaga.«

Poleg navedenih kolektivnih izvršilnih organov so v obravnavanem 
primeru statuta opredeljeni še: odbor za življenjske razmere in rekreacijo, 
odbor za izume in racionalizacijo, komisija za delovna razmerja, komisija 
za ugotavljanje kršitev delovnih dolžnosti, komisija za pritožbe, komisija 
za stanovanjska vprašanja, komisija za varstvo žena, invalidov in mlado
letnih delavcev in komisija za zadeve borcev. Ker se komisija za pritožbe, 
kot poseben kolektivni izvršilni organ v statutih redkeje pojavlja, si 
oglejmo opredelitev njenih pristojnosti.

»Pristojnosti komisije za pritožbe so:
— rešuje pritožbe delavcev na odločbe in sklepe, s katerimi se urejajo 

njihove pravice in dolžnosti, razen v primerih, ko gre za zakonsko* pri
stojnost delavskega sveta železarne ter v primerih, za katere je po splošnih 
aktih železarne pristojen kakšen drug organ. Sklep komisije je dokončen;

— rešuje tudi pritožbe delavcev na ukrepe za lažje in hujše kršitve 
delovne dolžnosti, ki jih je izrekla komisija za ugotavljanje kršitev de
lovnih dolžnosti pri delavskem svetu železarne. Sklep Itomlšije je do
končen.«

V statutu Železarne Jesenice je tudi določilo: »Odbori in komisije so za 
svoje delo odgovorni delavskemu svetu železarne. Občasno in na zahtevo 
delavskega sveta železarne so dolžni poročati o svojem delu.«

Navedeni primer delitve kolektivnih izvršilnih pristojnosti prikazuje 
visoko stopnjo specializacije posameznih organov, ki opravljajo te naloge. 
Takšna specializacija je pri upravljavskem delu v številčno velikem ko
lektivu (kakih 7000 zaposlenih) gotovo potrebna. Kot je iz primera razvidno, 
nima noben kolektivni izvršilni organ neke posebne koordinacijske funk
cije (nekateri namreč menijo, da je ob več kolektivnih izvršilnih organih 
koordinativni izvršilni organ nujen). Koordinacijo dela opravlja delavski 
svet, ki ob svojih temeljnih odločitvah tudi določa način in nosilce izva
janja. Zato pa je npjno, da vsi Izvršilni organi delavski svet stalno obve- 
veščajo o svojih stališčih in sklepih. Ob tako zamišljeni organizaciji uprav
ljavskega dela na ravni tovarne kot celote bo postal delavski svet resnični 
nosilec samoupravne politike in osrednji dejavnik vseh odločitev v procesu 
upravljanja delovne organizacije.

PETER TOS
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, Iz naše družbe

PORTRETI IN SREČANJA
Čedo lista po potnem listu, 

te za trenutek ustavi na foto
grafiji, nato pogleda tebe. Po
tem, ko udari žig in ti zaželi 
srečno pot, se za hip oddahneš, 
kajti do tu ti je šlo vse po 
sreči. Za Čeda Peruničiča, mi
ličnika z mejnega prehoda v 
Rožni dolini, pa se je delovni 
dan šele začel.

»Prehod v Rožni dolini sodi 
med najbolj prometne preho
de, ki povezujejo našo domo
vino s sosednjo Italijo. Tu se 
vsak dan križajo poti italijan
skih državljanov iz Trsta, 
Udin in Gorice in naših ljudi, 
ki so poseljeni po Vipavski do
lini in Goriškem. 'Da me ne boš 
napak razumela, to niso turi
sti v pravem pomenu besede, 
prej so to izletniki, obiskoval
ci najrazličnejših prireditev, 
kupci. Mesni izdelki, usnjena 
galanterija, poceni kosila in 
večerje, gostoljubnost in hitra 
postrežba, velika izbira. Res 
je, marsikaj lahko ponudimo 
našim sosedom. O tem pa, v 
kaj naš državljan investira ti
stih dvajset tisoč lir, ki jih 
lahko vsako leto dvigne na 
svoj potni list, mislim, da ni 
potrebno razpravljati. No, in 
še nečesa ne smemo pozabiti. 
Prvi žig udarimo naši turistič
ni sezoni in poslednjega.«

Čedo se je razgovoril in 
prav prijetno ga je poslušati.

grizla slaba vest in se vam je 
tako zelo mudilo na ono stran, 
vsaj toliko pošteni, da ste si 
priznali, da tudi on ni samo 
kolesce v državni upravi, tem
več predvsem človek? In ta
krat, ko ste svoj potni list 
vede ali nevede zamenjali z 
dokumenti nekoga drugega, ali 
pa takrat, ko ste pozabili vpi
sati svojega otroka, ste pomi
slili, da brez urejenih doku
mentov ne morete čez mejo? 
Ne, tedaj ste se priduševali 
nad tem, da je birokratizem še 
vedno sveta vladar. In takrat 
— ne vem ali je bila nedelja 
ali praznik — ko ste se z dru
žino peljali na izlet k sosedom, 
ste živčno pritiskali na hupo 
in preklinjali počasnost admi
nistracije, ste takrat pomislili, 
da ima tudi on družino, da bi 
se tudi njegovi otroci radi pe
ljali z očetom na izlet. In ven
dar je njegov »Dober dan« 
prijaznejši od vašega.

Čedo ne praznuje niti dr
žavnih praznikov — takrat želi 
Jugoslovan na tuje — niti 
cerkvenih — takrat pričakuje 
invazijo Italijanov. Nedelja 
zanj že dolgo ni več nedelja. 
Avtomobili hupajo in ljudje 
dandanes niso več navajeni 
čakati.

»Če se promet odvija nor
malno, potem šteje izmena de
vet ljudi,- če pa se promet po-

Tu in tam se mu v srbohrva
ško govorico prikrade sloven
ska beseda in če človek prav 
natanko prisluhe ... kajne, že 
kar lepo jo ureže po goriško! 
Trinajst let ni malo. Nalezeš 
se tujih navad in šeg,\zliješ se 
z okoljem, v katero so te pre
sadili. Toda nekaj ti ostane, 
nekaj, česar ti ne more nihče 
vzeti, nekaj kar je tvoje, kar 
je bilo v tebi, ko si zavekal na 
svet, in kar je v tebi tudi se
daj, ko si daleč stran od doma.

»Iz Črne gore sem doma, 
moj rodni kraj so Plevlje. Po 
končani gimnaziji sem se vpi
sal na pravno fakulteto, pa je 
nisem dokončal. Odločil sem 
se, da bom začel znova — to
krat na višji upravni šoli. Po
tem, ko sem diplomiral, sem 
se zaposlil v Beogradu na 
zveznem sekretariatu za no
tranje zadeve. Pred trinajstimi 
leti sem bil premeščen v Novo 
Gorico.«

Čedo je odkritosrčen člo
vek, človek, kakršnega potre
buje naša obmejna služba.

»Meje odpiramo, zakaj naj 
bi potem človek ostal zakrk
njen, sam zase. Ljudi je treba 
nenehno spoznavati, toda na 
koncu še vedno ostane nekaj, 
na kar nisi računal. To, da 
znaš človeka razumeti, ti ni 
dano samo po sebi, tega se je 
treba naučiti. Vsak posameznik 
se po svoje obnaša, vsakdo po 
svoje govori resnico in na svoj 
način laže, jaz imam svoje 
razloge, da nekaj zamolčim ali 
pa povem, ti pa svoje. Vsak 
po svoje trpi, se veseli in vsa
kogar je nečesa strah. Z ljud
mi je treba delati v rokavicah, 
hkrati pa tako, da je zadošče
no družbenim normam.«

Ste kdaj pomislili, da ga 
zastrupljajo plini, ki uhajajo 
iz izpušne cevi vašega avtomo
bila? Ste bili kdaj, ko vas je

veča, potem se mora seveda 
povečati tudi osebje. Polovi
čarsko opravljeno delo nas po
stavlja v slabo luč,« nam je 
pojasnil Čedo, ki je tudi vodja 
ene izmene.

Tistega dne je v Rožni do
lini deževalo. Vlažen, s plini 
zastrupljen zrak, je pritiskal k 
tlom. Meni ni škodovalo, pa 
tudi tistemu ne, ki je le za 
minuto pomolil glavo iz avto
mobila. Zastruplja njega in 
vse tiste, ki delajo z njim. De
narja za nevtralizacijo plina pa 
ni in ni. Nič čudnega, saj ga 
tudi za povišanje Čedove plače 
do nedavna ni bilo.

»Naš poklic je human, če
prav mnogi vidijo v nas le lju
di z gumijevkami. In ker slu
žimo v dobro celotni družbi, 
bi nam le-ta kot celota lahko 
vrnila nekaj tega, kar ji da
jemo, če ne drugače, pa s pro
sto nedeljo in praznikom, z 
lepo besedo in priznanjem ta
krat, ko izpostavljamo svoja 
življenja.«

Za trenutek se je zamislil, 
kdo ve, kaj je zaživelo v nje
govem spominu, nato pa je na
daljeval: »Po dvajset let so 
delali, v dežju, mrazu, vročini 
in poletni sopari, ob petkih in 
Svetkih, podnevi in ponoči. Da
nes zaslužimo po 150 starih ti
sočakov. Generacije, ki bodo 
prišle za nami, bodo delale v 
boljših razmerah pa tudi bolje 
bodo stimulirane. Toda mi smo 
tu in breme, ki smo si ga na
ložili, bomo nesli do konca. 
Najvažnejše pri vsem pa je to, 
da zna človek s ponosom pred
stavljati svoj poklic in svoj 
narod. Mi pa smo prvi, s ka
terimi pridejo tujci v stik.«

Zame pa je važno spozna
nje, da policaj ni človek z gu
mijevko, temveč predvsem člo
vek.

VIKICA KOGEJ
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VELEBLAGOVNICA

HMUM!
I priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 

cenen naknp vseh potrebščin ca sebe, 
za družino, za dom In za gospodinjstvo

• potrošnikom nndl blago na obročno od
plačevanje

• za tnje kupce je v hiši menjalnica

LJUBLJANA

Smo sredi obdobja dopu
stov, ki nam je spet, kot vsako 
leto doslej, prineslo precej 
hude krvi. V mnogih gospo
darskih organizacijah namreč 
še ne vedo, kako bi najbolj 
pravilno razdelili sredstva, na
menjena za rekreacijo, ki so 
jih ustvarili vsi zaposleni.

Ponekod namreč dajejo ta 
denar samo tistim delavcem, 
ki z dokumenti dokažejo, da 
so res letovali v hotelih ali v 
počitniških domovih.

Le redkokdaj pa ga razde
lijo vsem proizvajalcem, ne 
glede na to, kje so preživeli 
počitniške dni.

Res je, da ljudem, ki jim je 
pri srcu interes kolektiva, ni 
vseeno, kje in kako bo dela
vec preživel svoj dopust. Želi
jo, da bi se človek v dopust
niških dneh spočil in da bi 
potlej, ko še vrne v podjetje, 
z novimi močmi poprijel za 
delo. Res pa je tudi, da mnogi 
delavci, ki so hkrati tudi

kmetje, komaj čakajo na do
pust, da bi doma pokosili in 
poželi, kar jim je obrodilo, 
potlej pa prihajajo v tovarno 
utrujeni in zgarani. Takšnim 
delavcem skoraj povsod ne 
dajejo regresov. Marsikje pa 
jih ne dobijo tudi tisti delav
ci, ki niso kmetje in ki zaradi

različnih osebnih vzrokov ne 
letujejo v hotelih in v počit
niških domovih. Tako pride do 
spora.

Tudi v izlaški Tovarni 
elektroporcelana ■ je bilo spo
četka tako.

Poslovni odbor te gospo
darske organizacije je maja 
letos sprejel sklep »o višini in 
načinu delitve regresa za leto
vanja«. Po tem sklepu naj bi

vsak, ki bi dopust preživel iz
ven domačega kraja, dobil 30 
novih dinarjev na dan.

Sklep, ki je bil sprejet na 
sestanku poslovnega odbora, 
pa je povzročil »precej hude 
krvi«. Številni delavci, ki do
slej zavoljo različnih vzrokov 
niso letovali v hotelih ali v

počitniških domovih, so se 
uprli temu sklepu poslovnega 
odbora. Delavski svet podjetja 
je prisluhnil njihovim zahte
vam in sklenil, da bodo dobili 
regres tudi tisti delavci, ki bo
do dopust preživeli pri svojih 
sorodnikih.

Komisija za standard in 
rekreacijo je tedaj ugotovila:

»S tem je omogočeno prav 
vsakemu članu kolektiva, da

svoj dopust preživi tako, kot 
si je morda že dolga leta že
lel, pa mu denarne razmere 
tega niso dopuščale.«

Tako so sklenili, zapisali in 
tudi storili.

Izlaški keramičarji odhaja
jo letos na dopust zadovoljni,

čeprav je že kazalo, da se bo
do temeljito skregali in sprti 
odšli na oddih. Tako kot v šte
vilnih drugih podjetjih, kjer 
uprava, delavski svet ali iz
vršni odbor sindikata delijo 
regrese kot nekakšna spodbud
na darila redkim posamezni
kom, ki imajo možnosti, da 
letujejo v hotelih in v počit
niških domovih.

JANEZ VOLJČ
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NEPOTREBNI SPORI

KAJ STORITI, DA
BI BILO PRAV?

Ali smo res dolžni izpolnjevati zakon o 42-urnem delovnem tednu?

V prilogi Gospodarskega vest
nika št. 31 z dne 18. avgusta 1970 
sem zasledil pod rubriko »Vpra
šanja in odgovori« s področja 
delovnih razmerij naslednje 
vprašanje in odgovor:

VPRAŠANJE: Ali je zakonit 
sklep delavskega sveta, po ka
terem so dolžni delavci delati 
naslednjo sicer po razporedu 
prosto soboto, če pade državni 
praznik na delovno soboto?

ODGOVOR: Iz določbe 75. čle
na TZDR nesporno izhaja, da 
ima delavec pravico do počitka 
ob državnih praznikih, to je ob 
vseh delovnih dnevih, ki padejo 
na državni praznik, razen pri 
turnusih in izmenah. Nezakonit 
je sklep delavskega sveta, po 
katerem so delavci dolžni delati 
naslednjo — sicer po razporedu 
— prosto soboto, če pade držav
ni praznik na delovno soboto. 
Delavci, ki so imeli torej zaradi 
državnega praznika, 4. julija, 
počitek, ki je padel po razpore
du na delovno soboto, niso dolž
ni delati zaradi tega naslednjo 
prosto soboto.

Odgovoru, da ima delavec 
pravico do počitka ob državnih 
praznikih, to je ob vseh delov
nih dnevih, ki padejo na držav
ni praznik, razen pri turnusih 
in izmenah, ni kaj oporekati.

Pri drugem delu odgovora, to 
je, da je nezakonit sklep delav
skega sveta, po katerem so de
lavci dolžni delati naslednjo, si
cer po razporedu prosto soboto, 
če pade državni praznik na de
lovno soboto, pa nastane vpraša
nje, kako nadomestiti izgubljeni 
delovni čas, da zadostimo zako
nu o 42-urnem delovnem tednu, 
ki so ga delovne organizacije 
dolžne izpolnjevati.

Čl. 56/1 TZDR določa: »Z raz
poreditvijo tedenskega delovne
ga časa na dnevni delovni čas 
ne sme vpeljati delovna skup
nost manj kot pet delovnih drti 
v tednu.«

Ker se je precej delovnih or
ganizacij odločilo — med njimi 
tudi naša, da razporedi delovni 
čas tako, da dela pet dni v ted
nu po 8 ur dnevno, smo dobili 
pri obračunu delovnih ur na leto 
naslednje podatke: če od 365 ko
ledarskih dni v letu odštejemo 
52 nedelj, nam ostane 313 delov
nih dni in državnih praznikov, 
ki sodijo v delovne dni. Ko po
množimo 313 delovnih dni in 
državnih praznikov s 7 delov
nimi urami na dan, kolikor smo 
po zakonu obvezni delati, dobi
mo 2191 delovnih ur na leto, ki 
so obvezne za delovne organiza

cije, če hočemo zadovoljiti za
konu o 42-urnem delovnem 
tednu-

Če se je delovna organizacija 
odločila, da bo delala 5 delovnih 
dni v tednu po 8 ur dnevno in 
da bo imela proste sobote, pa 
dobimo naslednji obračun de
lovnih ur: od 365 koledarskih 
dni v letu smo odšteli 104 sobote 
in nedelje in dobili 261 delovnih 
dni in državnih praznikov na 
leto. Ko pomnožimo 261 delov
nih dni z 8 delovnimi urami 
dnevno, dobimo 2088 delovnih ur 
na leto, zaradi česar moramo ne
kje pridobiti še 103 delovne ure, 
kolikor znaša razlika od 2088 do 
2191 delovnih ur letno. Če 103 
delovne ure podelimo z 8-urnim 
delovnikom, dobimo 13 delovnih 
dni, ki jih lahko realiziramo na 
različne načine, vendar se je 
največ podjetij odločilo, da dela 
še 13 delovnih sobot na leto.

Iz navedenega obračuna sledi, 
da naj bi ne bil nezakonit sklep

delavskega sveta delovne orga
nizacije, po katerem so dolžni 
delavci delati naslednjo, sicer 
po razporedu prosto soboto, če 
pade državni praznik na delovno 
soboto, saj se je delovna organi
zacija zavestno odločila — da bi 
zadostila zakonskim določilom o 
42-urnem delovnem tednu — da 
bo delala 13 sobot na leto. Po
leg tega pa se državni prazniki 
plačajo kot 8-urni delavnik, če
prav nam pripada 7-urni praz
nik.

Mislim, da je termin »prosta 
sobota« — čeprav udomačen — 
netočen in da ne določa dejan
skega stanja, v mnogih primerih 
pa moti delavce.

Temeljni zakon o 42-urnem 
delovnem tednu in TZDR ne do
ločata prostih sobot, temveč sa
mo 42-urni delovni teden oziro
ma 7-urni delovni dan ter mož
nost razporeditve tedenskega de
lovnega časa tudi na 5 delovnih 
dni v tednu.

Veliko bolj razumljiv bi bil 
termin »pridelane sobote«, saj 
bi tako bilo jasno vsakemu de- 
lavču, da smo dolžni vse proste 
sobote pridelati oziroma jih z 
delom nadomestiti v drugih de
lovnih dnevih oziroma ob sobo
tah, če delovnih dni nismo po
večali nad 8 ur dnevno pri pet
dnevnem delovnem tednu.

Na koncu pa se lahko vpra
šamo še naslednje: Če se je de
lovna organizacija odločila, da 
bo delala 13 sobot na leto, to je 
vsako prvo soboto v mesecu, en 
mesec v letu pa dve soboti in 
če pade delovna sobota na praz
nik, ko mora imeti delavec po
čitek, kdo bo nadomestil izgub
ljene delovne ure, ki smo jih po 
zakonskih določilih o 42-urnem 
delovnem tednu dolžni nadome
stiti?

Ker je zadeva pereča, priča
kujem komentarje in mnenja 
tudi drugih, ki se ukvarjajo z 
delovnimi razmerji.

MIRAN BERETIČ
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Počitnice mladihVelenjčanov
Zagotoviti bo treba stalen vir sredstev, da bi lahko odšlo na počitnice več 

socialno in zdravstveno ogroženih otrok

Del počitnic je preživelo letos 
ob obali Jadranskega morja tudi 
310 mladih iz Šaleške doline. 
Ker občina Velenje še nima last
nega počitnišega doma ob mor
ju, je mladina letovala v Baški 
in na Debelem rtiču. V Baški so 
bili na počitnicah tudi predšol
ski otroci. Tako v Baški kot na 
Debelem rtiču so otroci letovali 
po 15 dni, stroški letovanja pa 
so znašali 300 oziroma 450 din.

Za letovanje v Baški in na 
Debelem rtiču so starši prispe
vali 59 % stroškov letovanja, za 
predšolske otroke celo 83 %, pre
ostala potrebna sredstva pa so 
zagotovile delovne organizacije, 
občinska skupščina in občinski 
sindikalni svet. Prispevki star
šev so bili letos dokajšnji, po
sebej še, če upoštevamo, da pre
sega le pri tretjini otrok, ki so 
preživeli del počitnic ob morju, 
dohodek na družinskega člana 
500 dinarjev. Socialno ogroženi 
otroci so letovali brezplačno, 
prispevek drugih pa je bil odvi
sen od dohodkov na družinskega 
člana in se je gibal za počitnice 
na Debelem rtiču od 70 do 375

dinarjev, za Baško pa od 40 do 
250 dinarjev-

V družbenih skladih je iz leta 
v leto manj denarja za klimat
ska počitniška letovanja socialno 
in zdravstveno ogroženih otrok. 
Zategadelj se zmanjšujejo mož
nosti, da bi otroci organizirano 
preživeli del počitnic izven do
mačega kraja. Letos so v Vele
nju uspeli poslati na morje 310 
otrok, predvsem zaradi velikega 
razumevanja delovnih organiza
cij, občinskega sindikalnega sve
ta, ki je prispeval skoraj 21.000

dinarjev, in občinske skupščine.
Za prihodnje pa kaže zago

toviti stalen vir denarja, čim- 
prej pa zgraditi tudi lastno po
čitniško središče za najmlajše. 
Gradnja občinskega počitniškega 

• središča je v načrtu negospodar
skih investicij za obdobje od 
1970. do 1974. leta. S tem bi se 
prav gotovo znižali stroški leto
vanja, obenem pa povečala mož
nost, da preživi del počitnic ob 
morju še več malčkov in šolo
obveznih otrok iz Šaleške do
line. (vš)

Potrošniki lahko Izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, VVolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 

BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, 

BLAGOVNICA NAMA, Kočevje

DOPISNIKI POROČAJO
• MARIBOR:

ZA BOLJŠE INFORMIRANJE
Samoupravni organi v Tovarni avtomobilov v Mariboru so sprejeli 

sklep, da morajo odgovorne službe v podjetju čimprej formirati samo- 
upravno-informativne skupine v organizacijskih enotah. Dolžnost teh 
skupin bo, da bodo posredovale čimbolj kakovostne, razumljive, objek
tivne in pravočasne informacije svojemu članstvu. V ta namen bodo 
v podjetju izdelali tudi poseben predpis o posredovanju informacija 
njihovi vsebini in delovanju samoupravno-informativnih skupin v orga
nizacijskih enotah. F. H.

• PERNICE NA KOZJAKU
V NOVEM LETU V NOVI ŠOLI

Ob koncu leta bodo v Pernicah na Kozjaku odprli novo osnovno 
šolo, ki so jo zgradili s pomočjo delovnih organizacij v radeljski občini# 
prispevka domačinov in sredstev občinskega proračuna. Staro šolsko 
poslopje v Pernicah je bilo že pretesno, a tudi sicer hudo postarano. 
Nova zgradlia šole, ki jo bodo odprli ob občinskem prazniku radeljsko 
občine, pa zagotavlja sodoben pouk. v. R.

• SLOVENSKE KONJICE
VEDNO VEČ INDIVIDUALNE GRADNJE

Na območju konjiške občine — zlasti pa še v Slovenskih Konjicah W' 
v Zrečah ter deloma tudi v Vitanju — se je. zadnja leta izredno r*3' 
mahnila individualna stanovanjska gradnja. Tako je v Konjicah zlasti 
pa v predelu pod Skalcami zrastlo že na desetine novih stanovanjskih 
hiš, katerih graditelji so v večini zaposleni delavci v raznih delovnih 
organizacijah. Sedaj je v gradnji več kot 20 hiš v naselju kombinata 
»KONUS«, nekoliko manj pa v sosednjem naselju podjetja »KOSTROJ«- 
Podjetja dajejo svojim delavcem posojila v različnih zneskih, člani zvez« 
borcev pa dobivajo določena sredstva tudi iz posebnega sklada P« 
občini.

Vse to narekuje tudi pospešeno razširitev komunalnih dejavnosti* 
zlasti pa trgovske mreže. V naselju pod Skalcami že gradijo novo sam«' 
postrežno trgovino, ki jo bo prevzelo domače trgovsko podjetje »Dra
vinjski dom«. v. U
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Izobraževanje in kultura

NAČRTI O IZOBRAŽEVANJU ODRASLIH V ZASAVJU ZA PRIHODNJO SEZONO _.Lii

V

Poskrbljeno za vsakogar
Delavske univerze v Trbovljah, Hrastniku In Zagorju 

ob Savi so tudi za naslednjo sezono pripravile enoten pro
gram družbeno-ekonomskega izobraževanja odraslih in 
mladine. Pri tem so upoštevale dosedanje izkušnje in ne 
nazadnje potrebe delovnih ljudi na tem področju in sku
šale izpopolniti programe z nekaterimi novimi oblikami 
pridobivanja znanja. Zanimivi in tehtni so tudi programi 
na drugih področjih izobraževanja, zlasti strokovnem in 
poljudno-znanstvenem.

Programe so delavske univer
ze razposlale delovnim skupno
stim, njihovim samoupravnim 
organom, vodstvom osnovnih 
organizacij sindikata in kadrov
sko socialnim službam podjetij. 
Zato bo pravzaprav od vseh teh 
dejavnikov odvisna njihova 
uresničitev, kajti brez njihove 
podpore, brez njihovega razume
vanja bodo tudi ti programi 
ostali samo kos popisanega pa
pirja, ki pa bo brez praktične 
vrednosti.

Družbeno-ekonomsko izobra
ževanje je bilo zadnji čas v Za
savju nekoliko zapostavljeno.

Za II. festival narodnozabavne 
glasbe Slovenije se je prijavilo 
51 ansamblov; izbirna komisija 
jih je na osnovi avdicij Izbrala 
le 42. Med njimi je 40 več ali 
manj znanih ansamblov narod
nozabavnih melodij iz vse Slo
venije, dva pa sta iz zamejstva 

Tržaški narodni ansarpbel in 
ansambel Lojzeta Hledeta iz Go
rice.

Vsi prijavljeni ansambli so 
razdeljeni na dve, po kvaliteti 
Približno enaki skupini. Vsak 
ansambel, bo nastopil le z dve
ma skladbama, od teh mora biti 
Vsaj ena vokalna. Skladbe mo
rajo biti izvirne, še ne posnete 
in prvič javno predvajane. Iz
vajanje narodnozabavnih melo
dij bo ocenjevala posebna stro
kovna komisija, sestavljena iz 
Predstavnikov RTV Ljubljana, 
Jugotona iz Zagreba in Radia 
Ptuj, ki je organizator festivala

Prvi in drugi večer bo nasto
pilo po 21 ansamblov. Od vsake 
skupine bo komisija izbrala od 
6 do 8 najboljših ansamblov, ki 
bodo nastopili, tretji,večer, to je 
v sklepnem delu festivala. Iz
brani ansambli se bodo potego- 
vali za razpisane nagrade na 
psnovi ocene strokovne komisije 
m občinstva. Nagrade so pred
videne za najboljšo melodijo, lo
čeno za instrumentalno in vo
kalno izvedbo, avtorjem za naj
boljše besedilo in besedilo v na-

Vzrokov za to je več, iskati pa 
jih je treba tudi v nerazume
vanju enega dela samoupravnih 
struktur in ne nazadnje vodstev 
osnovnih organizacij sindikata 
pa tudi drugih družbeno politič
nih organizacij. Kratek pregled 
minule sezone potrjuje to ugo
tovitev. Če si na primer trbo
veljska univerza — pa tudi so
sednji sorodni izobraževalni 
ustanovi v revirjih — ne bi vse
stransko prizadevala na tem 
področju, bi pridobivanje druž
beno-ekonomskega znanja ostalo 
zgolj ali manj privilegij sila 
ozkega kroga ljudi. Številna

rečju, skladatelju najboljše me
lodije in posebne nagrade za an
samble iz zamejstva. S pode
litvijo nagrad bo tudi končan 
drugi festival narodnozabavne 
glasbe Slovenije.

Omeniti je treba še to, da bo 
izvajanje narodnozabavnih me
lodij vseh nastopajočih ansam
blov posnela na magnetoskop 
RTV Ljubljana; Jugoton iz Za
greba pa bo posnel LP ploščo z 
najboljšimi melodijami-

Naj., povem še to, da so člani 
ansamblov Večinoma amaterji, 
nekateri le samouki; vse pa dru
ži ljubezen do slovenske pesmi 
in do glasbenega instrumenta.

podjetja sploh niso pokazala 
kdo ve kolikšnega interesa za 
te oblike pridobivanja znanja, 
čeprav vodstva teh delovnih or
ganizacij še zmeraj tarnajo, da 
njihovi zaposleni pa celo delav
ski sveti ne poznajo dovolj za
konitosti sedanjega ekonomske
ga sistema in razvoja, da imajo 
težave pri sprejemanju nekate
rih odločitev in podobno. Sodbe, 
da je ekonomsko in družbeno
politično izobraževanje predra
go, so nekoliko pretirane, ker ne 
upoštevajo, da izdatki za te na
mene ne predstavljajo skoraj 
nobenih težav v vseh tistih de
lovnih skupnostih, kjer ugotav
ljajo, da so v primerjavi s ko
ristmi pravzaprav zelo malen
kostni.

Kot rečeno, letos bodo imeli 
zasavski delovni kolektivi na 
voljo najrazličnejše seminarje, 
predavanja s tega področja, de
lavske univerze pa obetajo, da 
jih bodo posredovali najbolj 
priznani strokovnjaki. Programi 
so izpopolnjeni in nekoliko bolj

Zato ni odveč pozornost, ki jim 
jo pripravljata pokrovitelj in 
organizator festivala.

Poleg nastopajočih ansamblov 
bodo na festivalu vsak večer so
delovali kot gostje Melita Avse
nak, domači ansambel Toneta 
Kmetca in Slovenski oktet.

Vse priprave dokazujejo, da 
so prireditelji mislili resno, ko 
so lansko leto zagotovili, da bo 
festival narodnozabavne glasbe 
Slovenije v Ptuju postal tradi
cionalen. Do tega ima Ptuj s 
svojo izvirno folkloro in tradi
cijo v ljudski pesmi tudi vso 
pravico. Narodnozabavna glasba 
je med Slovenci zelo priljublje
na. To dokazuje tudi nastajanje 
vedno novih ansamblov, ki se 
ukvarjajo pretežno s to glasbe
no zvrstjo in se z njo uspešno 
uveljavljajo. Zato je prav, da ob 
najrazličnejših festivalih enkrat 
letno organiziramo tudi srečanje 
ansamblov narodnozabavne glas-

F. P.

zahtevni, saj organizatorji raču
najo na doseženo družbeno
ekonomsko znanje delovnih lju
di, po drugi strani pa bodo pre
davatelji poskrbeli, da bodo 
predavanja čimbolje opremlje
na s potrebnimi pripomočki.

Jeseni bodo ponovno začele z 
delom tudi številne šole za stro
kovno izpopolnjevanje. V 
Trbovljah bodo delovali oddelki 
nekaterih višjih šol, če bo do
volj kandidatov pa celo oddelek 
ekonomske fakultete, nadalje 
vsi oddelki srednje tehniške šo
le, višje šole za medicinske se
stre, delovodske šole, šole za 
prodajalce, tečaji za vratarje, 
za skladiščno službo, tečaji za 
pridobitev polkvalifikacije, ve
černa osemletka in drugo. De
lavske univerze so poleg tega 
sklenile, da bo poslej srednja 
ekonomska šola v Zagorju ob 
Savi. Tako se je torej začel pro
ces poenotenja dejavnosti teh 
ustanov in s tem priprave na 
združitev, saj je skorajda ne
mogoče, da bi na tako majh
nem območju delovale kar tri 
izobraževalne institucije, kot so 
delavske univerze.

Zanimivi in spodbudni so tudi 
programi na drugih področjih 
izobraževanja. V Trbovljah bo
do imeli občani in delovni ljud
je na voljo različne šole za 
starše, za življenje, posebno po
membna pa bodo predavanja v 
okviru ciklusa človek in družba. 
S temi predavanji želijo orga
nizatorji zbuditi tudi smisel za 
globlje in širše razmišljanje o 
problematiki, ki dandanes pri
krito ali odkrito zadeva vsakega 
človeka in s tem vso človeško 
skupnost.

Za sindikalne delavce bodo 
velikega pomena predavanja o 
metodah in oblikah dela v nji
hovih organizacijah, o gospodar
stvu in gospodarjenju, ustvarja
nju in delitvi dohodka v delov
nih skupnostih, o razvoju samo
upravljanja in družbenem dogo
varjanju, o informiranju v zvezi 
z delom samoupravnih organov, 
o socialnih konfliktih v podjet
jih in podobno.

Skratka: letošnji programi
delavskih univerz so primerni 
za vsakogar, saj bo vsak lahko 
našel v njih vse tisto, kar ga 
najbolj zanima, za kar kaže 
največ interesov in nagnjenj.

M. V.

PRED II. FESTIVALOM NARODNO-ZABAVNE GLASBE SLOVENIJE

V znamenju pričakovanja
Ptuj, očak med slovenskimi mesti, bo letos že drugič 

gostitelj narodnozabavnih ansamblov, ki se bodo zbrali 
In razvrstili na II. festivalu narodno zabavne glasbe Slo
venije. Festival bo v dneh med 28. in 30. avgustom letos, 
pod pokroviteljstvom kreditnih bank Ptuj in Maribor. Za 
to pomembno kulturno in zabavno prireditev je v Ptuju že 
vse nared.
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Kot je znano, so na zadnji seji centralnega komiteja ZKS 
po kratki razpravi sprejeli dokončno besedilo sklepov o na
logah komunistov na področju kulturne politike. Opredelitev 
mesta in vloge kulture v našem družbenem življenju temelji 
na večmesečni javni razpravi o odnosu delovnih ljudi in ko
munistov do kulture, kakor tudi na konkretnih predlogih ko
munistov, kako razrešiti najbolj zamotane kulturne pro
bleme.

Tako se je v razpravi o aktualnih vprašanjih kulture zlasti 
uveljavilo prepričanje, da so komunisti polno odgovorni za 
oblikovanje samoupravnega družbenega položaja kulture. 
Kultura mora okrepiti svoj napredni vpliv na razvoj samo
upravnih družbenih odnosov in se tudi sama samoupravno 
organizirati. Progresivni vpliv kulture pa bo tudi vnaprej 
odvisen od stopnje ustvarjalne svobode in moči kulturnih 
delavcev in od deleža narodnega dohodka, ki ga odmerjamo 
za vzdrževanje in razvoj kulturne dejavnosti. V okviru druž
bene politike mora ZK vplivati na to, da se bo lahko polno 
uveljavila ustvarjalnost vsake generacije na področju kul
ture, hkrati pa omogočiti najširšim slojem prebivalstva ne 
glede na njihov socialni položaj in regionalno pripadnost 
dostop do kulturnih dobrin ter udeležbo pri oblikovanju in 
uresničevanju kulturne politike.

Kultura mora postati materialno in organizacijsko spo
sobna, da na osnovi samoupravnih odnosov z zainteresira-
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nimi dejavniki sama zavestno rešuje svoja notranja proti
slovja. Politični in oblastni dejavniki pa se morajo uvelja
viti le na takšnih samoupravnih osnovah in odnosih.

Če smo si v preteklosti lahko zastavljali vprašanje o idej
nem monopolu — državno-partijske strukture v praksi in 
teoriji, so razmere v kulturi spričo prizadevanj naprednih 
sil in še prav posebej komunistov zdaj v mnogočem dru
gačne.

Vendar pa so se komunisti še vedno dolžni zavzemati za 
normalen in primeren prehod iz administrativno proračun
skih oblik financiranja kulture na dosledno sistemsko ureja
nje njenega materialnega položaja. To naj bi bil prvi, vendar 
pa družbeno zelo pomemben korak pri graditvi samouprav
nih odnosov na področju kulture.

Skupščine naj bi ne zagotavljale samo minimalnih ob
veznih sredstev, ampak bi morale biti s svojo politiko od- 
govorne tudi za vrednotenje in programiranje razvoja kul
turne dejavnosti in kulturne ustvarjalnosti ter za ustvarja
nje splošno družbenih in posebej gospodarskih pogojev raz
voja kulture.

Na osnovi teh načelnih izhodišč so komunisti v javni raz
pravi, še posebno pa s sklepi CK ZKSl^ sprejeli tudi več 
konkretnih nalog, ki se jih nameravajo lotiti v prihodnjem 
obdobju. Naj jih nekaj naštejemo!

Komunisti, ki delajo na področju kulture, so zlasti dolžni 
analizirati in ovrednotiti ekonomske vidike stanja in razvoja 
kulture v Sloveniji, vlogo, ki jo ima ali naj bi jo imelo na 
tem področju tržišče, hkrati pa oceniti druga gibanja in od
nose ter njihovo skladnost ali neskladnost s poglabljanjem 
samoupravnih odnosov. V zvezi s tem bodo raziskovali, teore
tično razjasnjevali in uveljavljali načelo dohodka na pod
ročju kulture, tako da bo podlaga samoupravljanja. Analizi
rati in oceniti nameravajo tudi kadrovske probleme v kul
turi ter ovrednotiti pomen, ki ga ima kultura v primerjavi 
z drugimi družbenimi aktivnostmi in gospodarstvom.

Razen tega bodo tudi kritično raziskovali in ovrednotili 
stopnjo razvoja samoupravnih odnosov v kulturnih delovnih 
organizacijah in v kulturnih skupnostih ter nakazali pota za 
njihovo hitrejše dejansko uveljavljanje.

Komunisti, ki delajo v skupščini SRS in njenih strokovnih 
organih, pa so po sklepu CI£ ZKS dolžni pospešiti obliko
vanje predloga srednjeročnega in dolgoročnega perspektiv
nega programa razvoja kulture v Sloveniji, upoštevajoč sa
moupravno usmeritev in poseben pomen kulture za razvoj 
socialističnih družbenih odnosov. Na podlagi dolgoročne^po- 
litike morajo vplivati na sistematično ustvarjanje pogojev, 
da bodo delovni ljudje hitreje spoznavali in sprejemali kul
turne dobrine kot svojo lastno in družbeno potrebo. V tem 
smislu Je potrebno izoblikovati in vključiti elemente kul
turnega programa tudi v družbeni program razvoja Slo
venije.

V. B.
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DELAVCI, DELOVNE 
SKUPNOSTI IN KULTURA

S. Načrtna In nenehna spodbuda

Med kulturnimi dobrinami ima KNJIGA posebno mesto, saj je z NI- 
CEjMer NI MOGOČE NADOMESTITI; brez potrebe po knjigi si težko 
l»mišijamo popolnejio človeško osebnost in človek, ki ne čuU želje po 
btaiiju knjig, je v bistvu duhovni invalid. Površnemu poznavalcu slovenskih 
kulturnih razmer bi se zdelo kaj takega povsem nemogoče, saj si ni moč 
,*nusiiti vzroka, ki bi onemogočal vsaj minimalno poseganje po lepo- 
■lovnl knjigi; brati je mogoče v najrazličnejših okoliščinah, zato ao vsi 
Ogovori neupravičeni. Pa vendar — med anketiranimi v industriji smo našli 
*'J ‘in zaposlenih, ki v zadnjem letu niso prebrali nobene leposlovne knjige. 
^<Uni vzrok za vse to je lahko le neprebujenost ali zanemarjena potreba — 
Sc Pravi, da ni potrebe. To je hkrati tudi znamenje nizke kulturne ravni 
b°šameznlka in nikakršno prestrukturiranje potreb In interesov ne more 
bl*i opravičilo.

Blizu tistim 39 *U Je še 15 ‘It onih, ki so prebrali samo po eno knjigo; 
^ verjetno ne bomo storili velike napake, če bomo ta dva odstotka sešteli 

,n tako dobili 54 '/• anketiranih, ki jim branje leposlovnih knjig ni potreba 
Pa sežejo po njej samo naključno. (Dve knjigi Je prebralo 14*/», tri U ‘It, 

Vei! pa 30 •/,.) Tudi tale podatek, žal, ni preveč spodbuden: 45 •/» anketiranih 
** v istem obdobju ni izposodilo iz knjižnice nobene knjige, 44 '/* pa le 
v^&tlh. In končno: v zadnjem letu ni kupilo niti ene leposlovne knjige kar 
13 '/• anketiranih. (Eno je kupilo 2 •/« anketiranih, dve 4 •/• in več 19 */«.) 
Oflhos do knjige je torej v celoti problematičen, zato je na tem področju 
Potrebna še prav posebej skrbno zasnovana družbena akcija.
. Med ovirami, ki Jih posamezniki navajajo, češ da ne morejo brati tako, 
*ot bi želeli, sta v prvi vrsti prezaposlenost doma (40'/») in ukvarjanje 
* flmgiml dejavnostmi (24 •/.) da pa Jih nič ne ovira, zatrjuje is 17 */». Ker 

so na to vprašanje odgovarjali tudi tisti, ki niso prebrali nobene knjige, 
11 So se tako uvrstili v eno ali več naštetih skupin, so tu vzroki, ki so jih 

hsitevall, tudi ti. Gotovo gredo na račun zadnjih zlasti vzroki »prezaposle- 
11081 doma«, »ukvarjam se z drugimi dejavnostmi« in morda »knjige so 
toedrage«. Do vzrokov nasplob smo se opredelili že prej, o tretjem pa samo

tole: cena knjige je pereče vprašanje, ne more pa biti pomembnejša ovira 
(knjižnice!).

Čeprav si težko predstavljamo, da so zaposleni, ki ne berejo ČASNI
KOV, pa je vseeno res, saj denimo 9 ’/« anketiranih tako izjavlja, medtem 
ko jih 10 '/• časnikov ne prebira redno. Pri REVIJAH je odstotek anketiranih, 
ki jih ne prebirajo, še znatno večji — 40'/», redno pa Jih ne prebira IS '/#. 
Glede na svoje zanimanje so vsebinska področja anketirani raz^stlii takole: 
na prvo mesto so uvrstili poročila o nesrečah in kriminalu (58 'h), na 
drugo zanimivosti (38 */•), medtem ko Je kultura na zadnjem mestu (5 */«).

Na vprašanje, katere vrste kulturne dejavnosti in kulturnih dobrin 
anketirane NAJBOLJ ZANIMAJO, so jlb le-ti razvrstili takole: televizijske 
oddaje (70'/»), časopisi In revije (S3’/»), radijske oddaje (49'/»), dramske gle
dališke predstave (32 '/•), koncerti narodne glasbe (19 '/•), koncerti zabavne 
glasbe (14 '/•), književnost (10'/»), operne predstave (7 */*), likovne razstave 
(3 '/•). Znatno pred drugimi Je torej skupina treh najpomembnejših nosilcev 
»množične kulture«; v bistvu to 'ni presenetljivo, saj je že Iz obravnave 
posameznih dejavnosti vidno, da anketirani najpogosteje segajo prav po 
množičnih občilih. Ob tem pa Je po podatkih ankete zelo očitna težnja po 
razvedrilu in zabavi. Gotovo Je tudi prek tega mogoče zbujati željo po 
pristnih kulturnih dobrinah, obenem pa Je tudi res, da lahko pogosto 
poseganje po tem človekov okus maliči, znižuje raven zahtevnosti In slabo 
vpliva na odnos do kulturnih vrednot nasploh.

Pomemben kazalec človekovega poseganja po kulturnih dobrinah Je 
DENARNI PRISPEVEK, ki ga daje v te namene. Primerjave nam povedo, 
da je odstotek tistih, ki prav nič ne dajejo ca kulturo, dosti manjši, če 
upoštevamo tudi naročnino za radio In televizijo — 17 */»: S */». Ce odšte
jemo naročnino za televizijo In radio, saj daje do 30 din 41 */« anketiranih, kar 
Je relativno velik odstotek. Na splošno lahko ugotovimo, da kar precej 
anketiranih ne odmerja posebno veliko denarja za kulturne dobrine.

Močno presenetljivi so visoki odstotki »ne vem« pri vprašanju, kaj 
zaposleni menijo o ceni za posamezne kulturne dobrine. Zlasti je veliko 
takih odgovorov pri ceni vstopnic za gledališče in strokovne ter leposlovne 
knjige. Relativno visoki so tudi odstotki odgovorov tisttb, ki sa posamezne

dobrine menijo, da so predrage; to velja tako za kino vstopnice kot za 
knjige, še prav posebej pa za televizijsko in radijsko naročnino. Za tiste, 
ki so odgovorili »ne vem«, lahko domnevamo: ali se za te dejavnosti ne 
zanimajo (tudi negativni odgovori o poseganju po posameznih dobrinah 
se gibljejo v mejah odgovorov »ne vem«) ali pa ustreznosti cen niso zmožni 
(!) presoditi. Niti eno niti drugo ni preveč razveseljivo. Raziskava je tudi 
pokazala, da ni pomembne soodvisnosti med višino osebnega dohodka 
anketiranih delavcev in vsoto, ki jo dajejo za kulturo. To pomeni, da Je 
veliko pomembneje, v kolikšni meri so razvite človekove kulturne potrebe, 
navade In ustrezno nagnjenje do posameznih kulturnih dobrin in vrst 
kulturne dejavnosti.

Glede na vse doslej povedano se bo v prihodnje treba bolj ukvarjati 
z načini in oblikami spodbujanja zaposlenih, da bi pogosteje segali po 
kulturnih dobrinah in vrstah kulturne dejavnosti. Posebno pozornost bi 
morali odmeriti kulturno-estetskl vzgoji mladine in odraslih; pomembno 
mesto v tem okviru gre šoli (od osnovne do visoke) In družini, nadalje 
delovnemu okolju in drugim dejavnikom, ki kakorkoli lahko vplivajo na 
razvijanje človekovih kulturnih potreb. Poleg primernih oblik sta pri tem 
Izrednega pomena NAČRTNOST IN NEPRETRGANOST USMERJANJA IN 
SPODBUJANJA. Dokajšnjo vlogo s tem v zvezi odigravajo tudi delavske 
univerze, ki e predavanji, seminarji in drugimi oblikami s področja kul- 
turno-estetske vzgoje gotovo pomembno vplivajo na prebujanje kulturnlb 
potreb in na večanje zanimanja za kulturno dejavnost. Razumljivo je, da 
gre pri vsem tem tudi za usmerjanje h kritičnosti in spoznanju, kaj ao 
resnične vrednote in kaj plaža; poleg tega pa Je treba spodbujati tudi 
človekova ustvarjalna nagnjenja, ki so lahko odločilnega pomena za nje
govo duhovno rast.

Izobrazba je eden temeljnih pogojev, ki omogoča, da človek lahko poseže 
tudi po zahtevnejših vsebinah. Izobrazbena raven zaposlenih je pri nas 
ie močno neugodna, zato so vsebinsko zahtevnejše kulturne dobrine ome
jene na ožji krog ljudi in tako »množična kultura« ostaja »duhovna hrana« 
pretežnemu delu zaposlenih. Ne smemo tudi pozabiti, da mnogi, ki nimajo 
osnovne šole, nimajo prebujenih najosnovnejših kulturnih potreb in da s« 
pri nekaterih celo zastavlja kot vprašanje njihova pismenost. Iz raziskave 
Je razvidno, da z višjo izobrazbo pada število tistih, ki ne posegajo po 
posameznih kulturnih dobrinah. Kulturne potrebe so očitno manjše, čim 
nitja Je Izobrazba. Hkrati pa nam izsledki raziskave zelo jasno povedo, 
da Je dosti zaposlenih s srednjo, višjo In visoko izobrazbo, ki Jim ni do 
lepe knjige in do drugih kulturnih dobrin. Lahko torej sklepamo, da samo 
izobrazba — čeprav najvišja — še ni zadosti, saj sama po sebi ni zadostna 
motivacija, da bi zaposleni posegali po kulturnem bogastvu.

GREGOR KOCIJAN

DELAVSKA ENOTNOST — St. 34 — 29. avgusta 1970
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DVAJSET LET SAMOUPRAVLJANJA JESENIŠKIH ŽELEZARJEV

Železarna bo poslej 
specializirana tovarna

Dograditev nove hladne valjarne pomeni nov temeljni kamen preusmeritve 
proizvodnje v finalizacijo @ V prihodnje bo Jeseniška železarna specializi
rana tovarna za hladno valjano pločevino in vlečeno žico z vsemi finalnimi 

proizvodi, ki so možni iz omenjenih dveh polizdelkov

Godba na pihala in pevski 
zbor jeseniških železarjev sta 
naznanila začetek slavja na Ja
vorniku. Začetek slavnostne seje 
delavskega sveta Železarne Je
senice. Ob 20. obletnici samo
upravljanja so se zbrali sedanji 
člani delavskega sveta in člani 
nekdanjih delavskih svetov., V 
delovnem predsedstvu pa so se
deli vsi dosedanji predsedniki 
delavskih svetov v jeseniški Že
lezarni: Srečko Jagodic, Hans

Mag. dipl. inž. Peter Kunc
Vernik, Jože Kunstelj, Franc 
Crv, inž. Franc Mlakar, Franc 
Arh, Franc Smolej, Dante Jas- 
nič, Peter Žbontar, Anton Gro
šelj in Franc Kobentar. Trije 
med njimi so že upokojeni, pre
ostali so še aktivni delavci že
lezarne.

Srečko Jagodic je bil tisti, ki 
mu je Franc Leskošek-Luka 
pred dvajsetimi leti predal klju
če tovarne in s tem simbolično 
tovarno v upravljanje delavcem. 
Tedaj je Franc Leskošek-Luka 
zapisal jeseniškim železarjem:

»Skrbite za delavce, za njiho
vo delo, za njihovo življenje, 
njegove družine. Dvigajte njiho
vo kulturo in politično zavest. 
Učite se in učite druge. Partija 
in oblast vam bo pomagala. Ču
vajte tovarno, ki je skupna last. 
Zavedajte se, da sovražnik bedi 
in išče priložnosti, da bi ško
doval. Čestitam vam k veli
kemu prazniku in želim mnogo 
uspeha.«

Franc Leskošek-Luka je bil 
tudi tokrat med jeseniškimi že- 
lezarji. Ob slavju ni varčeval s

pohvalami, pa tudi to je povedaL 
kaj bi se še dalo storiti, da bi 
bilo življenje jeseniškim železar
jem še lepše.

PRVO DESETLETJE 
Jeseniški železarji so že v 

prvem desetletju vložili veliko 
naporov za razvoj tovarne in po
sredno s tem tudi za razvoj Je
senic. Tako kot je tovarna spre
minjala svojo podobo, so tudi 
Jesenice rasle v lepo sodobno 
industrijsko mesto. Zrasle so 
številne stolpnice, kjer so de
lavci dobili stanovanja, zrasle so 
številne družinske hišice, zrasli 
so športni in kulturni objekti, 
zdravstveni dom, bolnišnica in 
ne nazadnje, zraslo je še mnogo 
manjših podjetij, ki jim je na 
noge pomagala prav železarna. 
Dvajset let samoupravljanja v 
železarni zato pomeni tudi dvaj
set let nenehne rasti Jesenic iri 
občine kot celote. •

Ob tem mag. dipl. inž. Peter 
Kunc, direktor tovarne, pravi: 

»Ob koncu prvega desetletja 
smo v železarni že proizvedli več 
kot 117.000 ton grodlja, skoraj 
300.000 ton surovega jekla Vsa 
naša proizvodnja pa Je tedaj 
znašala blizu 900.000 ton, bla
govna pa več kot 230.000 ton. 
Ce smo hoteli vse to doseči, smo 
morali zgraditi pražilne peči'in 
vse naprave, ki sodijo k pražar- 
ni. Gradnja vseh teh naprav — 
cowperjev, pražilnih peči, stroj
nice za turbo vetrila ih merilno 
postajo, podaljšek hale jeklarne, 
zgradnja SM peči VI. in VIL, 
žičnice Becher v žični valjarni, 
zgradnja kotlovnice, parnega 
kotla, iftdustrijskega vodovoda 
in plinovoda, nadalje elektrifi
kacija težke proge, moderniza
cija tanke pločevine, prestavitev 
in modernizacija predelovalnih 
obratov, postavitev turbin MAN 
in AEG, izgradnja dodatne ogre- 
vne krožne Ignis peči, postavi
tev Sack Škarij, zgradnja obrata 
bele pločevine ter še mnoge 
druge strojne opreme — je omo
gočila; da je železarna v prvem 
desetletju delavskega samo
upravljanja naredila takšne ko
rake v razvoju.«

DRUGO DESETLETJE 
V drugem desetletju samo

upravnega razvoja je jeseniška 
železarna doživljala in še do
življa najtežje trenutke. Zaradi 
novih ekonomskih pogojev se je 
morala železarna preusmeriti v 
kvalitetno proizvodnjo in nič več 
na maSbvno proizvodnjo jekla

in železa. Zato je bila potrebna 
nova rekonstrukcija. Prva faza 
rekonstrukcije je predvidevala 
modernizacijo proizvodnje suro
vega železa, zamenjavo zastare
lih valjarn in izpopolnitev fi
nalnih obratov žičarne ter elek
trodnega oddelka. V drugi fazi 
rekonstrukcije pa naj bi mo
dernizirali železarno tako, da bi 
povečali ekonomičnost, in sicer 
da bi v jeklarni uvedli kisikove 
procese, kontinuirano vlivanje in 
zamenjali proizvodnjo toplo va
ljane pločevine s hladno valjano 
pločevino ter povečali finaliza
cijo izdelkov.

Vse pa ni šlo po načrtih in v 
financiranju obeh faz rekon
strukcije se je marsikaj spreme
nilo. Zmanjkalo je tudi denarja, 
tako da ni bilo mogoče v celoti 
kupiti ameriške opreme in so se 
morali končno odločiti za polj
sko opremo. Vse to je vplivalo, 
da rekonstrukcija železarne ni 
bila zaključena pred petimi leti, 
kot so predvidevali načrti; mar
več bo zaključena šele letos.

Ne po svoji krivdi so jeseni
ški železarji veliko izgubili:

»Ta rekonstrukcija je bila v 
celoti ocenjena na 47 milijard 
starih dinarjev, od tega je šlo 
za gradbena dela blizu 10 mili
jard, 12 milijard za domačo 
opremo in montažo, za uvoženo 
opremo in montažo pa 25 mili
jard starih dinarjev,« pripove
duje direktor železarne. »Z vse
mi novimi napravami, kot so 
razkladalne zmogljivosti na rud
nem dvoru, Z novima elektro- 
pečema, z rekonstruirano livno 
jamo, nadalje z osvajanjem več
jih blokov v jeklarni, z razši
ritvi j o zmogljivosti v jeklovleku, 
žičarni in žebljarni, z izboljša
nim izkoriščanjem valjarne 2400, 
s še vedno polnim obratovanjem 
že zdavnaj zastarelih obratov na 
Javorniku in še vedno aktivno 
livarno in šamotarno smo ob 
koncu dvajsetletnega obdobja 
samoupravljanja proizvedli več 
kot 450.000 ton surovega jekla, 
več kot 1,540.000 ton skupne pro
izvodnje in od tega nad 358.000 
ton blagovne proizvodnje.«

NADALJNJI RAZVOJ 
ŽELEZARNE

Jeseniški železarji pa si želijo, 
da bi bil razvoj v prihodnje še 
hitrejši in da bi bila stopnja 
rasti še večja — da bi tudi si
stem, v katerem deluje naše sa
moupravljanje, podprla ustrezna 
gospodarska politika naših naj

Nova aglomeracija ne bo za jeseniške železarje pomenila samo 
možnosti za dosego večje storilnosti in s tem večjega dohodka, no
ve naprave bodo omogočile, da bo z Jesenic v precejšnji meri 

izginil njihov največji sovražnik — dim in prah

višjih organov, je na slavnostni 
seji dejal zdajšnji predsednik 
delavskega sveta železarne Franc 
Kobentar.

Franc Kobentar

»Vse bolj opažamo, da se 
osnovnim Samoupravnim orga
nizmom kratijo njihove osnovne 
pravice, da ne razpolagajo do
volj s svojim dohodkom in da 
tudi ne usmerjajo svojega raz
voja. Neupravičeno se odvzema

ustvarjeni dohodek in preliva v 
druge sfere, predvsem v prora
čunske. Naša naloga v prihod
nje bo, da se borimo proti ta
kim sistemskim odločitvam, ki 
že v osnovi onemogočajo odloča
nje o ustvarjenem presežku 
vrednosti,« je dodal Franc Ko
bentar.

Jeseniška železarna pa je 
kljub težavam v okviru združe
nega podjetja slovenskih žele
zarn vendarle začrtala svoj bo
doči razvoj. Nova hladna va
ljarna pomeni temeljni kamen 
preusmeritve v finalizacijo. V 
prihodnje bo jeseniška železarna 
specializirana tovarna za hladno 
valjano pločevino in vlečeno žico 
z vsemi finalnimi proizvodi, ki 
so možni na osnovi omenjenih 
dveh polizdelkov.

»Povsem prepričan pa sem,« je 
poudaril direktor železarne, da 
naslednjih deset let za nas glede 
količine ne bo. predstavljalo 
večje stopnje rasti kot doslej. 
Zato pa se bo v realizaciji bist
veno povečala stopnja rasti. 
Samo to pa bo lahko povečalo 
našo konkurenčnost in omogo
čilo povečevanje dohodka ter 
posredno tudi našega družbene
ga in osebnega standarda.«.

Tekst: M. ŽIVKOVlC
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Peter Žbontar Anton Grošelj

PODOBE
NAŠEGA

ČASA

Vroče
teme

(Nadaljevanje s 1. strani)
— Kaj pa, če s tem situaciji 

ne bo zadoščeno?
— Ja, potem bo pa treba 

nositi konsekvence.
— Kakšne?
— Na slovenski obali bo 

treba odpreti klasične splošno 
jugoslovanske prodajalne bom
bonov zagrebške tovarno 
»Kraš-«!

— Beži! Kdo pa to zahteva?
— Neda Krmpotič v zad

njem "Vusu«.
— V imenu reforme?
— Ne, tokrat ne! To zahte

va v imenu majhnega hrva
škega naroda, ki je prinesel 
morje za doto skupni jugoslo
vanski federaciji, pa tudi v 
imenu slavne partizanske mor
narice v času druge svetovno 
vojne.

— Kakšno zvezo pa ima Ri
bičič s Krašem in partizansko 
mornarico, za božjo voljo?

— Tudi jaz je ne vidim. 
Sicer pa tudi komentatorki 
»Vusa« mnogo stvari ni jasnih, 
čeprav o njih piše.

— Katerih stvari?
— Sprašuje se, zakaj je nor

malno, da ob istrski obali cve
tijo masovni delavski turizem, 
letovišča in otroške kolonije 
neke sosednje republike, ni pa 
nenormalno, da je brez reci
pročnosti njen del obale re
zerviran samo za devizni turi
zem, ki bo prinesel dolarski 
dobiček. Tudi privatna grad
nja je tam prepovedana, da bi 
se vikendi socialističnih novo
pečenih bogatašev preselili iz
ven republiških meja od Sa
vudrije proti jugu.

— Oho, te so pa našpičfjne. 
Pa nič ne de: lepo ji je treba 
odgovoriti, sicer bi lahko kdo 
rekel, da nam gre spet kakš
na cesta po glavi. Normalno 
je zato, ker je slovenske obale 
samo toliko, da se lahko dobro 
obrneš, več ne! Slovenskih ko
lonij in letovišč je v Istri 
zato toliko, ker so istrske ob
čine pred leti, ko je bila Istra 
še pusta in prazna, sprejemale 
naše delovne kolektive z od
prtimi rokami. Nič čudnega, 
saj nismo skoparili z investi
cijami! Tista o rezerviranosti 
slovenske obale za dolarski 
dobiček in o prepovedi privat
nih gradenj pa je bosa. Prav 
tako so lahko za dolarski do
biček rezervirane vse nudistič
ne plaže, Budva, Hvar, Sveti 
Štefan — veliko lepši kraji, 
kot je Portorož in slovensko 
motno morje. A kar se socia
lističnih bogatašev tiče — kaj 
nismo celo kapitalističnim na 
jugu zastonj delili parcel?!

— Pa to še ni krona vse
ga... >

— Kaj pa je krona?
— Pravi, da so posamezni 

gospodarstveniki in bankirji 
iz republike, ki je bila na istr
ski in dalmatinski obali spre
jeta z razširjenimi rokami, ob
enem sodelovali v puču, v ka
terem je bil zamenjan eden 
in postavljen drugi direktor 
Jugoslovanske banke za zuna
njo trgovino v Beogradu, v za
menjavi, ki je bila na vsem 
Jadranu ocenjena kot negativ
ni preobrat v politiki krediti
ranja jadranskih ladjedelnic.

— Tako, da smo imeli pri 
nas puč? Prvič slišim.

— Ja, kakor vidiš!
— Kaj bi pa radi, kaj mi

sliš?
— Pravijo, da bi radi tretjo 

nacionalizacijo...
— Kaj pa je to?
— To je. da je treba prene

sti denar iz bank in zunanje
trgovinskih podjetij v gospo
darstvo.

— Ali je znanega že kaj 
konkretnega?

— Ja, nekaj že! Slišati J* 
predlog, naj bi nosili dnevne 
izkupičke iz zagrebške Name 
in mestnega prometa na mest
ni komite namesto v banko.

— In kaj naj bi mestni ko
mite nanravilstem denarjem.

— Delil naj bi ga za pl™6 
tistim podjetjem, ki so nelik
vidna.

— Ampak, kai ne diši to.--
— Nikar ostrih izr-znvi 

Takšne o nuču in sociali««*' 
nih bogataših in birobrac5« 91 
lahko dandanes privošči le-"

— Kdo?
— Saj to te tisto, ko ne vem. 

kdo?! VINKO BLATNIK

DELAVSKA
SNOTNOST
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